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علی چاغروند، معاون کمیســیون ها، مجامع و شوراهای 
اتاق ایران در یادداشتی با اشاره به وضعیت محیط کسب وکار 
کشور و مؤلفه های تأثیرگذار آن، به ارزیابی واقعیت هایی در 
مورد محیط کسب وکار در سال آینده پرداخته است.تحلیل 
محیط کسب وکار یکی از اصول اولیه انجام فعالیت اقتصادی 
در هر بخش و صنعت است که در علم مدیریت با ماتریس ها و 
چارچوب های تحلیلی مختلفی اعم از پنج نیروی رقابتی مایکل 
پورتر، سوآت، پستل و بسیاری دیگر در دو بعد محیط داخلی 
و خارجی بنگاه و صنعت صورت می گیرد. هرچه مؤلفه های 
مرتبط بیشتری در تحلیل محیط کسب وکار و متعاقباً تدوین 
استراتژی در نظر گرفته شــود، بنگاه با تهدیدهای کمتری 
مواجه می شــود و در مواجهه با تهدیدها تاب آوری بیشتری 
خواهد داشت. متأسفانه، در کشور ما پیش بینی ناپذیر بودن 
فضای کلان اقتصادی و کوتاه مدت بودن سیاست گذاری ها توان 
تحلیل های بلندمدت را از فعالان اقتصادی سلب کرده است 
و حتی در مورد ابتدایی ترین الزامات کسب وکار، برنامه ریزی 

و تدوین استراتژی به سختی ممکن است.
بر اســاس گزارش های مختلف پایش محیط کسب وکار 
که به صورت فصلی توسط اتاق ایران انجام می شود، در چند 
دوره اخیر »غیرقابل پیش بینی بودن و تغییرات قیمت مواد 
اولیه و محصولات« و همچنین »بی ثباتی سیاست ها، قوانین 
و مقررات و رویه های اجرایی ناظر بر کســب وکار« مهم ترین 
موانع کســب وکار در کشور عنوان شده اند که این دو معضل 
به خودی خود سهم قابل ملاحظه ای از توان مدیریتی بنگاه را 
مشغول خود می کنند.با اینکه بخش عمده ای از چالش های 
کســب وکار در کشــور مزمن و گریبان گیــر اکثر صنایع و 
بخش های اقتصادی اســت، اما برای عبــور از تهدیدها لازم 
اســت واقعیت های موجود اقتصاد را تحلیل و بر اســاس آن 
سناریونویسی کرد و استراتژی نوشت.مجمع جهانی اقتصاد 
در جدیدترین گزارش خود تحت عنوان »گزارش ریسک های 
جهانی در ســال 2۰2۴«، به بررســی ریسک های جهان و 
مناطق جغرافیایی مختلف پرداخته است که در آن مهم ترین 
ریسک ها و تهدیدهای بالقوه ایران در سال 2۰2۴ تورم، کمبود 
آب، اضمحلال انسجام اجتماعی، نابرابری )ثروت و درآمد( و 
رکود اقتصادی عنوان شــده است. می دانیم تورم در اقتصاد 
ما مزمن و بلندمدت اســت که این مسئله بر سرمایه گذاری 
بخش خصوصی تأثیر خواهد داشت. کمبود آب، قطعاً برای 
صنایعی که وابستگی بالایی به این منبع دارند تهدید است؛ 
اما برای کســب وکارهایی که به دنبال نوآوری و فناوری های 
مرتبط با مدیریت بهینه مصرف آب در صنایع، کشــاورزی، 
ساختمان سازی و مصارف خانگی هستند می تواند فرصت باشد. 
رکود اقتصادی به معنای کاهش قدرت خرید خانوار و بنگاه های 
اقتصادی خواهد بود که همه این ها به معنای سخت تر شدن 
شــرایط برای کسب وکارهاست.به نظر نمی رسد سایر عوامل 
امنیت زدای محیط کسب وکار که حاصل دستوری بودن اقتصاد 
هستند مانند مقررات زائد و دست وپا گیر، قیمت گذاری های 
دستوری، دخالت های غیرضروری دولت در بازار کار از طریق 
تعیین حداقل دستمزد و وضع سیاست های غیربازاری وضع 
بهتــری به خود بگیرند و هر جا که بخش خصوصی به بازی 
گرفته نمی شود، مشکل نبود اطلاعات برنامه ریزان مرکزی و 
سیاســت گذاران کماکان وجود خواهد داشت.البته، یکی از 
تصمیمــات نویدبخش که با تلاش بخش خصوصی تصویب 
شده اســت و از ابتدای تیرماه سال آینده لازم الاجرا خواهد 
بود، تصویب ماده 2۴ قانون بهبود مستمر محیط کسب وکار 
است که برابر با آن، دولت و دستگاه های اجرایی در راستای 
شفاف سازی سیاست ها و برنامه های اقتصادی و ایجاد ثبات و 
امنیت اقتصادی و سرمایه گذاری، مکلف به اطلاع رسانی هرگونه 
تغییر سیاست ها، مقررات و رویه های اقتصادی در سامانه ملی 
قوانین و مقررات و سایر رسانه های اطلاع رسانی پیش از اجرا 
شده اند و مقررات صرفاً پس از انتشار در پایگاه اطلاعات قوانین 
و مقررات کشور و گذشت مدت های مذکور لازم الاجرا خواهند 
بود که امیدواریم این امر به کاهش نااطمینانی فضای اقتصاد 
و افزایش پیش بینی پذیری محیط کسب وکار کمک کند.یکی 
دیگر از واقعیت های مهم فعالیت اقتصادی در ســال آینده، 
افزایش مالیات ستانی در لایحه بودجه 1۴۰3 است. به موازات 
کاهش ســهم درآمدهای نفتی از منابع عمومی دولت از 3۰ 
درصد در قانون بودجه 1۴۰2 به 2۴ درصد در لایحه بودجه 
1۴۰3، سهم مالیات ها از منابع درآمدی دولت افزایش یافته 
است که این امر بر بخش مولد اقتصاد و بنگاه های اقتصادی 

بخش خصوصی فشار قابل ملاحظه ای تحمیل خواهد کرد.
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ثبات قیمت ها و توزیع عادلانه یارانه ها با اجرای طرح کالابرگ در دولت سیزدهم

  7۰ درصد حوادث سفرهای دریایی از مبادی 
غیرمجاز است

مدیرکل حفاظت و ایمنی سازمان بنادر و دریانوردی گفت: در 
حوزه خدمات امداد و نجات تفاوتــی بین قایق مجاز و غیرمجاز 
وجود نــدارد؛ اما ۷۰ درصد حوادث مربوط به ســفرها از مبادی 

غیرمجاز است.
نادر پسنده در نشست تشریح اقدامات و برنامه های طرح تسهیل 
سفرهای دریایی نوروز 1۴۰3، با بیان اینکه سفرهای دریایی مردم 
به صورت گردشگری با روند افزایشی مواجه است، گفت: اداره کل 
ایمنی و حفاظت دریانوردی مسئولیت حفظ مسافران را بر عهده 
دارد و 1۵۵۰ شماره ای است که مسافران می توانند هنگام بروز 

حادثه تماس بگیرند.
وی با بیان اینکه هفت مرکز فرعی و 13 مرکز اصلی برای ایمنی 
دریایی هماهنگ شده اســت، گفت: 2۷ فروند شناور تخصصی 
جســت وجو و نجات، 123 فروند همیار ناجی، ۴۸ فروند شناور 
آتش خوار برای زمانی که حریقی رخ دهد در نظر گرفته شده است. 
همچنین در سال 1۴۰2، برای 13۷۸ فرآیند جست وجو و نجات 

را انجام داده و به 2۷۶ نفر خدمات دریایی دادیم.

اتصال بخشی از 
ایستگاه های مترو 
به بیمارستان ها

ثبات قیمت ها و توزیع عادلانه یارانه ها با اجرای طرح کالابرگ در دولت سیزدهم
مرتضی قدیمی  -  با اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی ضمن تامین نیازهای عمومی اقشار کم درآمد و افزایش قدرت معیشت خانوارها، بستر توزیع عادلانه یارانه ها و ثبات نسبی قیمت ها به وجود آمد.

دولت سیزدهم به 
منظور تثبیت قیمت ها 

و جبران افزایش 
قیمت ها و حفظ قدرت 

خرید اقشار متوسط 
و کم درآمد سبد کالا 
را به نرخ سال قبل به 

مردم ارائه کرد.

 معیشت خانوارها کمک می شود.
به دنبال حذف ارز ترجیحی در بخشی از کالاهای موجود تورم ایجاد شد، در این شرایط قدرت 
خرید بخشی از جامعه تنزل یافت و بخشــی از تولیدکنندگان نیز دچار زیان شدند اما دولت با 
اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی در این شرایط ضمن رفع نیاز عمومی مردم کمک کرد تا قیمت 
 کالاها تا زمان رسیدن به دست مردم متعادل تر شود و فروشــندگان نیز در عرضه کالا، فروش

 بهتری داشته باشند.
اجرای طرح کالابرگ الکترونیک اگر چه مرحله به مرحله پیش رفت و در ابتدا دهک های 1 تا 3 و 
به تدریج ۴ تا ۷ را شامل شد اما مردم با استفاده از خرید اعتباری و یارانه کالابرگ توانستند بخشی 
از مایحتاج و اقلام اساسی مورد نیاز خود را خریداری و ویتامین ها و کالری های مورد نیاز بدن را 

تامین کنند.
کارشناسان بر این باورند که اجرای طرح کالابرگ الکترونیک اقدام مثبت و اثرگذاری در بحث 
مدیریت تغذیه،تامین نیازهای اساسی مردم و حفظ ثبات قیمت ها به شمار می رود و با توجه به 

افزایش اقبال عمومی، چشم انداز روشنی از اجرای طرح در آینده پیش بینی می شود.

 دولت سیزدهم همزمان با آغاز فعالیت خود در جهت کاهش شکاف 
طبقاتی و افزایش قدرت خرید دهک های کم درآمد جامعه اقداماتی را 
در دستور کار خود قرار داد که یکی از این اقدامات اجرای طرح کالابرگ 

الکترونیکی بود.
این طرح با هدف بهبود وضع معیشت و قدرت خرید خانوار و حفظ ثبات 
قیمتها صورت گرفت و 11 قلم کالای اساسی از جمله شیر و پنیر، ماست، 
گوشت منجمد، مرغ، تخم مرغ، برنج، ماکارونی، قند و شکر و حبوبات 
در این طرح گنجانده شدند تا افراد با استفاده از اعتبار کالابرگ خود این 

اقلام را خریداری کنند.
دولت سیزدهم به منظور تثبیت قیمت ها و جبران افزایش قیمت ها و 
حفظ قدرت خرید اقشار متوسط و کم درآمد سبد کالا را به نرخ سال قبل 
به مردم ارائه کرد تا ضمن ریشه کن کردن مشکل سوء تغذیه خانوارها و 
حفظ سلامت افراد، بستر توزیع عادلانه یارانه ها و حذف فاصله طبقاتی 

را فراهم کرده باشد.
در همین راستا ناصر چمنی - یک فعال حوزه کار، درباره طرح کالابرگ 
الکترونیکی گفت: این طرح در شرایط اقتصادی حاضر یک گام مثبت و 
اثرگذار به شمار می رود که موفقیت دولت را در اجرای طرح دوچندان 
می کند لذا چنانچه در اجرای طرح ساز و کارهای لازم دیده شود و برخی 
موانع زیرساختی برطرف شود قطعا در بهبود معیشت اقشار مختلف 

جامعه اثرگذار است.
وی پرداخت کالابرگ الکترونیکی به کارگــران را مورد تاکید قرار داد 
و گفت: این ایده خوبی اســت که بتوانیم نیازهای عمومی خانوارهای 
کارگری و اقشــار کم درآمد را در قالب کالابرگ برطرف کنیم تا اقلام 

اساسی و مایحتاج خود را به نرخ سال قبل تهیه کنند.
به گفته این فعــال حوزه کار بــا اجرای طرح کالابــرگ الکترونیک 
 جلوی تــورم بــه ویــژه تــورم کالاهــای اساســی گرفتــه و به
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با گروه های مافیایی ارز و شبکه های بازارساز باید قاطعانه برخورد شود
یک کارشناس اقتصادی ضمن تشریح عوامل افزایش نرخ ارز و اقدامات مناسب برای کنترل 
این بازار گفت: دولت باید با شناسایی گروه های مافیایی ارز و شبکه های بازارساز قاطعانه 
برخورد و نهادهای نظارتی و اجرایی نیز باید مشخص کنند چه کسانی عوامل دخالت در بازار 

هستند و با بازارسازی باعث نوسان نرخ ارز می شوند.
آلبرت بغزیان - استاد دانشگاه - ، با اشاره به دلایل افزایش نرخ ارز در مدت اخیر گفت: نزدیک 
شدن به پایان سال یکی از عواملی است که برخی متقاضی ارز دولتی شوند و علاوه بر اینکه 
اخیرا ارز مسافرتی دو برابر شد، اما از آنجاکه تعداد مسافران سفرهای خارجی چشم گیر 
نیست، نمی توان انتظار داشت که افزایش میزان ارز مسافرتی باعث کنترل نرخ بازار ارز شود.

وی افزود: مورد دیگر به شــرایط اقتصادی و وضعیت تحریمی در کشور باز می گردد. در 
شرایط تحریمی شاهد تورم و مشکلات اقتصادی هستیم. علاوه بر این وجود رخدادهای 
اخیر مانند انتخابات مجلس و فضای سیاسی آن و از طرف دیگر، بحث انتخابات درون حزبی 
آمریکا و قوت گرفتن حضور جمهوری خواهان به ویژه ترامپ نیز مزید بر علت شده و بی 

شک بر فضای روانی بازار آزاد و نرخ ارز اثر گذار بوده و باعث شد که روند افزایش نرخ دلار، 
صعودی شود.

این استاد دانشگاه، در ادامه به حضور بازارســازها در بازار ارز اشاره و اظهار کرد: برخی از 
بازارسازها شرایط را به نحوی پیش بردند که روند نرخ ارز کاهش نداشته و مسیر افزایشی را 
طی کند. با این حال، بانک مرکزی تصمیم مناسبی اتخاذ کرد و نرخ ارز نیمایی را با توجه به 
افزایش بازار آزاد، افزایش نداد. اما دولت باید با شناسایی و گروه های مافیایی ارز و شبکه های 
بازارساز قاطعانه برخورد و همچنین با بانک هایی که دارای ناترازی هستند و شفافیت ندارند 
نیز باید برخورد شود. همچنین نهادهای نظارتی و اجرایی مشخص کنند که چه کسانی 

عوامل دخالت در بازار هستند و با بازارسازی باعث نوسان نرخ ارز می شوند.
بغزیان با بیان اینکه واژه حباب برای ارز که ارزش واســطه ای و تجاری دارد، واژه مناسبی 
نیست و اثرات منفی برای بازار بر جای می گذارد، خاطر نشان کرد: بهتر است از واژه حباب 
برای نرخ ارز استفاده نشود، چراکه حباب بیشتر به سهام و طلا دلالت دارد برای مثال از نرخ 

طلای جهانی و میزان نرخ طلا در کشور می توان میزان حباب آن را ارزیابی کرد. از طرف 
دیگر برخی از کارشناسان معتقداند که قیمت ارز با توجه به نرخ تورم، مناسب است و حتی 

هنوز حبابی برای آن تشکیل نشده است و قیمت فعلی آن از ارزش اصلی آن کمتر است.
وی ادامه داد: این تفکر که ارز حباب دارد، تفکر اشتباهی است و نباید به آن دامن زد. نرخ ارز 
بر بخش های زیادی از اقتصاد اثرگذار است. ارز خود یک واسطه اصلی برای تجارت است و 
بحث در رابطه با حباب ارز و مباحث پیرامون آن می تواند بر جو روانی تجارت و واسطه گری 

اثرگذار باشد. بنابرین بهتر است برای نرخ ارز، اصطلاح حباب در نظر گرفته نشود.
این کارشناس اقتصادی توضیح داد: همان گونه که کشورهای مثل امارات نرخ ارز خود را به 
صورت ثابت حفظ کرده و همچنین ارمنستان با توجه به شرایط فعلی خود توانسته نرخ ارز 
را ثابت نگه دارد، می توان این نرخ را حفظ کرد و ثابت نگه داشت؛ چراکه نرخ ارز را دولت ها 
مشخص می کنند. اما متاسفانه در کشور ما ارز خارجی به عنوان یک کالای سرمایه ای و 

همچنین پول دوم ملی تبدیل شده است.

     برای افزایش تقاضای برنج باید فکری کرد
دبیر انجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج ضمن تاکید بر اینکه دولت باید با بخش 
خصوصی برای حمایت از برنج ایرانی همراه شود درباره افزایش تقاضای برنج با فرارسیدن عید 
نوروز و ماه مبارک رمضان عنوان کرد که متوقف ماندن واردات برنج بازار داخل را تحت تاثیر 

قرار می دهد، بنابراین هدف گذاری درستی باید در این راستا صورت گیرد.
 مسیح کشاورز اظهار کرد: همراهی استانداری و سازمان جهاد کشاورزی استان های مازندران 
و گیلان تحت حمایت وزارت جهادکشــاورزی شــرایطی را فراهم کردند تا اعضای انجمن 
تولیدکنندگان و تأمین کنندگان برنج ایران با خرید محصول برنج انباشت شده کشاورزان مانع 
خسارت دیدن ایشان شوند.وی ادامه داد: این طرح از یک سو مانع انباشت محصول برنج سال 
گذشته شالیکاران شد و از سویی دیگر موجب شد تا قیمت برنج در بازار بر خلاف مسیر تورم 
نزولی شود.کشاورز با اشاره به نامه ای که انجمن برای وزیر جهادکشاورزی ارسال کرده است، 
توضیح داد: در این نامه از وزیر جهاد کشــاورزی درخواست شده، دستگاه های دخیل در امر 
تولید و مدیریت بازار برنج، همچون سال گذشته پای کار آمده و شرایطی را فراهم کنند که 

امسال نیز طرح خرید برنج ایرانی توسط بخش خصوصی تحقق یابد.
وی با یادآوری مصوبه وزارت جهادکشــاورزی مبنی بر تعیین سهم واردات برای شرکت ها 
بر اســاس میزان خرید برنج داخلی، تصریح کرد: لازمه تحقق این مصوبه و اجرایی شدن آن 
ارائه گزارش عملکرد شرکت ها برای خرید برنج توسط استانداری و سازمان جهادکشاورزی 

مازندران و گیلان است.



اقتصاد کلان 
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تحویل ۵ هزار مسکن مهر به مردم
مریم لطفی    |   با آغاز واگذاری های مسکن مهر پردیس، ساخت مسکن مهر در دو سال به ۱۲۴ هزار واحد رسید.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از خانواده و تربیت فرزند یه عنوان مهمترین محور سی و یکمین نمایشگاه بین المللی قرآن کریم یاد کرد.
محمدمهدی اسماعیلی در مراسم رونمایی از پوستر سی و یکمین نمایشگاه بین المللی قرآن کریم گفت: خانواده، محور نمایشگاه قرآن است لذا تلاش کردیم تا رویدادهایی تعریف شده در 

نمایشگاه به دنبال تربیت فرزندان باشد. در واقع نمایشگاه قرآن بهانه ای برای گردهمایی فرزندان به همراه خانواده است.
وی با اشاره به اجرای پویش حافظ شو در نمایشگاه قرآن از رسانه ها خواست تا با معرفی رویدادهای نمایشگاه قرآن باعث حضور بیشتر مردم تهران در این نمایشگاه شوند.

اسماعیلی درباره حضور علاقه مندان به نمایشگاه قرآن در سایر استان ها گفت که امکانی برای خانواده ها فراهم شده تا بتوانند در پویش حافظ شو شرکت کنند.
وی تاکید کرد: ما با تمسک به قرآن و دستورهای الهی به دنبال آن هستیم که قوام بیشتری به خانواده ببخشیم.وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی چهارشنبه 23 اسفند در جمع کارکنان این وزارتخانه 

با اشاره به دیدار جامعه قرآنی در نخستین روز از ماه مبارک رمضان با رهبر معظم انقلاب گفت: گزارشی از جریان برگزاری سی و یکمین نمایشگاه قرآن، خدمت رهبر معظم انقلاب ارائه شد.
وزیر فرهنگ: خانواده، 

محور نمایشگاه قرآن است

  رتبه دوم خرید مسکن ترکیه به ایرانیان 
رسید

طبق آمارهای ترکیه، از میان اتباع خارجی که 
در ماه فوریه در این کشــور اقدام به خرید خانه 

کرده اند، رتبه دوم به ایرانیان رسیده است.
در مــاه فوریه به ترتیب اتباع روســیه، ایران، 
عراق و اوکراین بیشترین خرید مسکن را از ترکیه 

انجام دادند.
به گزارش آناتولی، بر اساس داده های سازمان 
آمار ترکیه، سهم فروش مسکن به اتباع خارجی 
در کل میزان فروخته شده در ماه فوریه 2 درصد 
ثبت شد.بیشترین تعداد خانه های فروخته شده به 
اتباع خارجی با ۶91 باب در اســتانبول ثبت شد. 
استان آنتالیا با ۶۵9 باب خانه رتبه دوم را به خود 
اختصاص داد. استان مرسین نیز با 1۵1 باب خانه 
در رده ســوم قرار گرفت.میزان فروش مسکن به 
اتبــاع خارجی در ترکیه طی ژانویه - فوریه با ۴۸ 
درصد نزول در مقایسه با دوره مشابه سال قبل به 
39۰۷ باب رســید.طی ماه فوریه به ترتیب اتباع 
روســیه، ایران، عراق و اوکراین بیشــترین خرید 
مسکن را از ترکیه انجام دادند. روس ها 39۵ باب 
خانه، ایرانی ها 2۰۰ باب خانه، عراقی ها 112 باب 

خانه و اوکراینی ها نیز 1۰۵ باب خانه خریدند. 

   بررسی سبد معیشت در جلسه امروز
 نماینــده کارفرمایان در شــورای عالی کار با 
اعلام اینکه جلسات شورای عالی کار برای تعیین 
حداقل دستمزد کارگران در سال آینده ادامه دارد، 
گفت: تلاش می شود وضعیت معیشت کارگران، 
محدودیت های بخــش کارفرمایی و دیدگاه های 
دولت برای کنترل تورم مدنظر قرار بگیرد تا با یک 

تعادلی همگی از نتیجه راضی باشند.
علی اصغر آهنی ها، درباره جلسات شورای عالی 
کار برای تعیین حداقل میزان دستمزد کارگران 
در سال آینده، اظهار داشت: جلسات شورای عالی 
کار به صورت هفتگی تشــکیل می شود و کمیته 
مزد گزارش های موردنیاز را تهیه کرده اســت که 
بحث سبد معیشت یکی از آن ها است و بر اساس 
چند پارامتر تعیین می شود.نماینده کارفرمایان در 
شورای عالی کار ادامه داد: یکی از این شاخص ها 
بعُد خانوار است که توسط مرکز آمار اعلام می شود، 
شاخص دیگر هم مربوط به تغذیه است که انستیتو 
تغذیه معیار آن را مشخص می کند. در نهایت نیز 
مرکز آمار قیمت  را بر اساس حداقل ها ارائه می دهد.

وی افزود: تمامی این شــاخص ها بررســی و 
چهارچوب های آن بســته شده بود، اما روی یک 
مورد آن اختلاف سلیقه وجود داشت که به کمیته 
مزد ارجاع شد و همین الان نمایندگان کارگران و 
کارفرمایان برای جمع بندی در مورد سبد معیشت 
در کمیته مزد در جلسه هستند و روز )چهارشنبه( 

در جلسه شورای عالی کار مطرح خواهد شد.
آهنی ها گفت: به نظرم مشکلی پیش نخواهد 
آمد و تلاش می شود وضعیت معیشت کارگران، 
محدودیت های بخش کارفرمایی و نیز دیدگاه های 
دولت برای کنترل تورم مدنظر قرار بگیرد. سعی 
می شــود یک تعادلی اتفــاق بیفتد که همگی از 
نتیجه راضی باشــند.وی درباره اینکه چه میزان 
افزایش دســتمزدی را پیش بینی می کند؟ پاسخ 
داد: اعداد و ارقامی که از آمارها استخراج می شود، 
میزان دستمزد و حقوق را مشخص می کند. ضمن 
اینکه در کنار آن شاخص هایی که از آنها صحبت 
شد، چند گزارش اقتصادی دیگر نیز ارائه و بررسی 
می شود و پس از تبادل نظر در ابعاد مختلف است 
که به یک نتیجه ملی و رضایت بخش در خصوص 
افزایش دســتمزد دست پیدا خواهیم کرد تا هم 
بخش کارگری راضی باشد و هم بخش کارفرمایی 
بتواند به حیات خود ادامه دهد.نماینده کارفرمایان 
در شــورای عالی کار درباره اینکه چرا جلســات 
دســتمزد به روزهای پایان سال موکول می شود، 
گفت: جلسات ادامه دارد و معمولا در روز آخر سال 
به جمع بندی می رسد تا از تورم های انتظاری که در 

آخر سال اتفاق می افتد جلوگیری کند. 

  سرمایه گذاری ۱6هزار میلیارد ریال برای 
توسعه زیربناهای مناطق معدنی

سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو( اعلام کرد: از ابتدای امسال تا پایان 
بهمن ماه بیش از 1۶هزار میلیارد ریال برای ایجاد، 
تکمیل و توسعه زیرساخت های معدن و صنایع 
معدنی کشور هزینه شده است.به گزارش از سازمان 
توسعه و نوسازی صنایع و معادن صنعتی، این طرح 
زیرمجموعه ایمیدرو برای اجرای طرح های مختلف 
زیربنایی مناطق معدنی و صنایع معدنی طی یازده 
ماه 1۴۰2 افزون بر 1۶هزار و 2۸۵ میلیارد ریال 
هزینه کرده که 1۴هزار میلیارد ریال آن از محل 
منابع داخلی این سازمان بوده است. مابقی هزینه 
های صرف شده از منابع عمومی و حقوق دولتی 
معادن تامین شده است.این طرح در حال حاضر 
1۶ پروژه راه سازی در یازده استان کشور در حال 
اجرا دارد که شامل سمنان، کرمانشاه، کهگیلویه 
و بویراحمــد، مازندران، فارس، یــزد، آذربایجان 
غربی، خراسان شمالی،خراسان رضوی، زنجان و 
 بوشهر است. طول مسیر این پروژه ها به 19۸.۵ 
کیلومتر می رســد.طرح ایجاد زیربناهای لازم در 
مناطق معدنی از ســوی دیگــر هفت پروژه برق 
رســانی به طول 1۴۸.۷ کیلومتر در دست اجرا 
دارد که مربوط به اســتان های خراسان جنوبی، 
لرستان، یزد و کهگیلویه و بویراحمد و چهارمحال 

و بختیاری است.
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تکمیل مسکن مهرهای باقیمانده از دولت قبل، یکی از محورهای ساخت 
و عرضه مســکن در برنامه نهضت ملی است. 2۴۰ هزار مسکن مهر نیمه 
آماده یا شــروع نشــده از قبل به دولت سیزدهم رسیده است. در دو سال 
اخیر 12۴ هزار واحد از این مســکن ها ساخته و به مردم تحویل داده شد 
که در روزهای آخر امسال با واگذاری ۵23۰ مسکن مهر در شهر پردیس، 
ســاخت حدود 12۰ هزار واحد دیگر به سال آینده موکول شده است که 

به گفته متولیان بخش مسکن، در نیمه اول سال 1۴۰3 بیشتر واحدهای 
باقیمانده تکمیل می شود.

  افزایش تولید مسکن
بعد از رکود ساخت وســاز از سال 139۷ تا سال 1۴۰۰، اکنون آمارها 
رشــد تولید مسکن را نشــان می دهد. بر اساس این گزارش، 2 میلیون و 

۴۰۰ هزار واحد نهضت ملی مســکن در سراســر کشور در حال ساخت 
است. از این تعداد، ۴۰۰ هزار واحد در قالب واگذاری زمین به متقاضیان 
در حال اجراست. همچنین برای ۶۶2 هزار متقاضی در قالب قراردادهای 
سه جانبه )متقاضی،  سازنده و دولت( ساخت پروژه های نهضت ملی مسکن 
شروع شده و تاکنون ۷۵۵ هزار قرارداد بانکی برای پروژه های نهضت ملی 

مسکن منعقد شده است.
 

  رشد ۳.۸ درصدی بخش مسکن
مهــرداد بذرپاش، وزیر راه و شهرســازی در مراســم افتتــاح ۵ هزار 
و 23۰ واحــد مســکن مهر در شــهر جدیــد پردیس گفت: ســال 9۸ 
و 99 را در حالی پشت ســر گذاشــتیم که تولید مســکن رشــد منفی 
 13 و 1۵ را تجربــه کــرد و هم اکنــون و در ۸ ماهــه امســال رشــد 

بخش مسکن به مثبت 3.۸ رسیده است.
وی بــا اشــاره بــه اولویت بخــش خصوصی در ســاخت مســکن 
گفت: سیاســت دولــت کاهش مداخله در ســاخت مســکن از طریق 
واگــذاری زمین به متقاضیان اســت، به همین دلیل در تلاش هســتیم 
 بخــش خصوصی را در ســاخت مســکن فعال تــر از گذشــته کنیم و

 مردمی سازی سرلوحه اجرای مســکن در سراسر کشور است. اگر مردم 
مســکن را بسازند 1.۵ سال زمان می برد، اما می بینیم که دولت، مسکن 

مهر را بعد از 1۰ سال ساخته است.
بذرپاش افزود: هم اینک در اجرای طرح واگذاری زمین به متقاضیان در 
بخش شهری حدود ۶۰ هزار هکتار و در بخش روستایی حدود ۴۰ هزار 

هکتار زمین تأمین شده و بخشی از آنها نیز واگذار شده است.
وی توضیخ داد: ۵ هزار و 23۰ واحد مسکن مهر پردیس که امروز افتتاح 
شد از طریق مولد سازی دارایی ها در وزارت راه و شهرسازی و با منابع صندوق 

ملی مسکن به میزان 19۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری و هزینه شد.
بذرپاش با اشــاره به اینکه شهرداری تهران اعلام کرده است که 3۵۰ 
هزار خانه خالی در شــهر تهران وجود دارد، گفت: عرضه خانه های خالی 

می تواند در بازار مسکن و اجاره تأثیر بگذارد.
خلیل محبت خواه، مدیرعامل شــرکت عمــران پردیس نیز از معرفی 
۴۷1۰ واحد مسکن مهر خالی این شهر به سازمان امور مالیاتی خبر داد.

  زمینه سازی برای مهاجرت معکوس
در روستاها برای اولین بار اقدام به واگذاری زمین برای مهاجرت معکوس 
شده است؛ زمین حدود ۶۰۰ هزار متقاضی در این بخش تأمین و در حال 
حاضر به ۷۶ هزار نفر زمین واگذار شده و ۴۷1 هزار واحد مسکونی روستایی 

نیز در حال ساخت است.
در حوزه نوســازی بافت های فرســوده در حال حاضر 2۴۶ هزار واحد 
مسکونی در قالب بسته های تشویقی و طرح های کلید به کلید و کلید به 

زمین در حال انجام است.

 سیاست دولت کاهش 
مداخله در ساخت 

مسکن از طریق واگذاری 
زمین به متقاضیان است، 

به همین دلیل در تلاش 
هستیم بخش خصوصی 

را در ساخت مسکن 
فعال تر از گذشته کنیم. 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/12/27
شماره : 1607

نحوه واگذاری سرمایه گذاری غیربانکی موسسات اعتباری ابلاغ شد

صعود یک پله ای صنعت فولاد ایران با ثبت رشد ۳۹.۹ درصدی

بانک مرکزی دســتورالعمل »نحوه واگذاری سرمایه گذاری غیربانکی موسسات 
اعتباری« را به شبکه بانکی ابلاغ کرد. 

انک مرکزی در بخشــنامه ای ابلاغ کرد: به موجب بند )الف( تبصره ماده )1۷( 
»قانــون رفع موانــع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشــور«، در مواردی که 
بانک یا مؤسســه اعتباری غیربانکی حســب مورد به تأیید بانک مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران یا ســازمان بــورس و اوراق بهــادار اقدامات لازم بــرای واگذاری 
 دارایی هــای موضــوع آن مــاده را انجام داده ولی بــه عللی خــارج از اراده بانک

 یا مؤسسه اعتباری، واگذاری آن ممکن نشده باشد، از شمول مجازات های مقرر در 
ماده مذکور مستثنی است.

بر همین اســاس و به منظور ایجاد ســازوکار واحد برای اجرای بند )الف( تبصره 
ماده )1۷( قانون یاد شــده، »دســتورالعمل نحوه واگذاری سرمایه گذاری غیربانکی 
مؤسسات اعتباری« تدوین و در جلسه مورخ 2 /12 /1۴۰2 کمیسیون مقررات و نظارت 
موسسات اعتباری بانک مرکزی مورد تأیید واقع شد. شایان ذکر است، از تاریخ ابلاغ 
این بخشــنامه، مفاد دستورالعمل موصوف، ملاک تصمیم گیری در خصوص اعمال 
مجازات هــای مقرر در ماده )1۷( »قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام 

مالی کشور«، است. اهم مفاد دستورالعمل حاضر به شرح زیر است:
1- شرایط و تشــریفات واگذاری ســرمایه گذاری غیربانکی مؤسسات اعتباری 
در شــرکت های پذیرفته شده در بازار ســرمایه، تابع ضوابط و مقررات حاکم بر بازار 

سرمایه است.
2- واگذاری سرمایه گذاری غیربانکی مؤسسه اعتباری در شرکت هایی که در بازار 

سرمایه پذیرفته نشده اند، باید از طریق مزایده صورت پذیرد.
3- تعیین قیمت پایه سرمایه گذاری غیربانکی مؤسسه اعتباری در شرکت هایی که 
در بازار سرمایه پذیرفته نشده اند،  باید با مراجعه به کارشناس /کارشناسان رسمی شامل 
کارشناسان کانون کارشناسان رسمی دادگستری یا مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و 

مشاوران خانواده قوه قضاییه خارج از مؤسسه اعتباری صورت  پذیرد. 

۴- در واگذاری ســرمایه گذاری غیربانکی مؤسســه اعتباری در شرکت هایی که 
در بازار ســرمایه پذیرفته نشده اند، تعیین قیمت پایه ی سرمایه گذاری مزبور توسط 
کارکنان و سهامداران شرکت هایی که سهام یا سهم الشرکه ی آن ها واگذار می شود، 

ولو آن که کارشناس رسمی باشند، ممنوع است.
۵- در واگذاری سرمایه گذاری غیربانکی در شرکت هایی که در بازار سرمایه پذیرفته 
نشده اند، مدت اعتبار ارزیابی که توسط کارشناس رسمی انجام شده، حداکثر شش 

ماه از تاریخ ارزیابی است.
۶- واگذاری سرمایه گذاری غیربانکی مؤسسه اعتباری در شرکت هایی که در بازار 
سرمایه پذیرفته نشده اند به صورت نقدی و اقساطی و با اولویت واگذاری نقدی، مجاز 
اســت. در صورت واگذاری به صورت اقساطی، پرداخت حداقل 1۰ درصد از قیمت 
واگذاری به صورت نقدی، الزامی اســت. مدت بازپرداخت اقساط با لحاظ یک سال 
دوره تنفس، حداکثر پنج ســال است. نرخ سود در واگذاری اقساطی سرمایه گذاری 
غیربانکی مؤسســه اعتباری در شــرکت هایی که در بازار سرمایه پذیرفته نشده اند، 
معادل حداکثر نرخ سود مصوب شورای پول و اعتبار برای اعطای تسهیلات در قالب 

عقود غیر مشارکتی است.
۷- مؤسسه اعتباری باید حداقل چهار بار در سال، نسبت به برگزاری مزایده برای 
واگذاری سرمایه گذاری غیر بانکی در شرکت هایی که در بازار سرمایه پذیرفته نشده اند، 
اقدام کند. فاصله زمانی بین برگزاری هر مزایده با مزایده قبلی همان سرمایه گذاری 

غیربانکی، حداکثر دو ماه است. 
۸- انجام حداقل چهار بار عرضه ی ســرمایه گذاری غیربانکی در شرکت هایی که 
در بازار ســرمایه پذیرفته شده اند، با فاصله زمانی حداکثر دو ماه در طول یک سال 
الزامی اســت مگر آن که در ضوابط و مقررات حاکم بر بازار سرمایه، به نحو دیگری 

مقرر شده باشد.
9- در صورتی که مزایده ی سرمایه گذاری غیربانکی مؤسسه اعتباری در شرکت هایی 
که در بازار ســرمایه پذیرفته نشــده اند به صورت ارائه ی پاکت های حاوی قیمت و 
بازگشایی آن ها در روز مشخصی باشد، تعیین مهلت ارائه  پاکت های مزایده در فاصله  
زمانی بیســتم اسفند ماه هر ســال تا پانزدهم فروردین ماه سال بعد، ممنوع است. 

برگزاری مزایده  حضوری در فاصله  زمانی فوق نیز ممنوع است.
1۰- واگذاری ســرمایه گذاری غیربانکی به سایر مؤسسات اعتباری، شرکت های 
تابعه ی موسسه اعتباری متبوع یا شرکت های تابعه ی سایر مؤسسات اعتباری ممنوع 
است؛ همچنان که توثیق سرمایه گذاری های بانکی / غیربانکی مؤسسه اعتباری نزد 
ســایر اشخاص حقیقی و حقوقی اعم از مؤسسات اعتباری و غیر آن ها، به استثنای 

بانک مرکزی، ممنوع است.
11- ارائه گزارش مربوط به جزییات ســرمایه گذاری های غیربانکی واگذار شده 
ازجمله نام و مشخصات خریدار، قیمت پایه سهام و سهم الشرکه غیربانکی، قیمت 
واگذاری، شرایط واگذاری و سایر اطلاعات مورد نیاز بانک مرکزی و همچنین فهرست 
و مشــخصات ســرمایه گذاری های غیربانکی که بنا به دلایل خارج از اراده ، مؤسسه 
اعتباری قادر به واگذاری آن ها نشــده به همراه دلایل عدم امکان واگذاری، هر سه 

ماه یک بار به بانک مرکزی الزامی است. 

 انجمن جهانی فولاد در آخرین گزارش خود اعلام کرد: تولید فولاد خام ایران در 
ژانویه )11 دی تا 11 بهمن 1۴۰2( امسال با افزایش نقطه به نقطه 39.9 درصدی به 
2 میلیون و ۶۰۰ هزار تنُ رسید و جمهوری اسلامی با یک پله صعود، پس از آلمان 

در رتبه نهم رده بندی برترین تولیدکنندگان جهانی فولاد قرار گرفت.
انجمن جهانی فولاد در گزارش »میزان تولید جهانی فولاد خام« در ماه »ژانویه« 
2۰2۴ میلادی )11 دی تا 11 بهمن 1۴۰2( اعلام کرد: تولید جهانی این محصول 
استراتژیک در این ماه به 1۴۸ میلیون و یکصد هزار تنُ رسید که 1.۶ درصد نسبت 

به ماه سال پیش کاهش داشت.
این سند، که بر اساس اطلاعات گزارش شده ۷1 کشور تولید کننده فولاد به این 
انجمن گردآوری شده است، نشان می دهد با وجود کاهش تولید بیشتر فولادسازان 
عمده جهانی، میزان تولید فولاد در کشورهای ایران، روسیه، هند، ترکیه، کره جنوبی 

و ژاپن افزایش داشته است.
آخرین گزارش انجمن جهانی فولاد نشان می دهد بیشترین افزایش مربوط به 2 
کشور ایران و ترکیه است که به ترتیب رُشد 39.9 و 2۴.۷ درصدی را در اولین ماه 
سال 2۰2۴ تجربه کردند و در رتبه های بعدی هند با ۷.3 درصد، کره جنوبی با 1.۵ 

درصد، روسیه 1.2 درصد و ژاپن با ۰.۶ درصد افزایش تولید قرار دارند.
رُشد 39.9 درصدی میزان تولید فولاد خام در ژانویه امسال نسبت به سال پیش 
از آن، باعث شد ایران، رکورددار بیشترین افزایش نقطه به نقطه تولید فولاد خام در 
جهان شود و چنین رشدی در گزارشات سال های اخیر این انجمن بی سابقه است.

  تولید کنندگان برتر فولاد خام در جهان
بر اساس آخرین گزارش انجمن جهانی فولاد، سه کشور برتر تولید کننده فولاد خام 
در جهان چین، هند و ژاپن هستند و چین »ژانویه« امسال ۷۷ میلیون و 2۰۰ هزار 
تنُ فولاد خام تولید کرد که ۶.9 درصد نسبت به ماه مشابه سال پیش، کاهش داشت.

ماه »ژانویه« امسال هند با تولید 12 میلیون و ۵۰۰ هزار تنُ فولاد خام، رُشد نقطه 
به نقطه ۷.3 درصدی را تجربه کرد و ژاپن با تولید هفت میلیون و 3۰۰ هزار تن فولاد 

خام رُشد ۰.۶ درصدی نسبت به ژانویه سال گذشته را ثبت کرد.

بر اســاس این گزارش، تولید فولاد خام در ایالات متحده آمریکا برای »ژانویه« 
امسال، ۶ میلیون و ۸۰۰ هزار تنُ تخمین زده می شود که ۰.3 درصد کاهش نسبت 
به ماه »ژانویه« ســال 2۰23 را نشــان می دهد ولی این کشور، کماکان چهارمین 

فولادساز برتر جهان است.
در گزارش انجمن جهانی فولاد آمده است: در »ژانویه« 2۰2۴، روسیه ۶ میلیون 
و 2۰۰ هزار تنُ فولاد خام تولید کرد، که 1.2 درصد افزایش تولید را نشان می دهد و 
این کشور با این میزان تولید جایگاه خود به عنوان پنجمین کشور تولید کننده فولاد 
جهان را تثبیت کرد.طبق این گزارش، اولین ماه سال میلادی جاری، کره جنوبی با 
تولید پنج میلیون و ۷۰۰ هزار تنُ فولاد خام و با 1.۵ درصد افزایش در رُتبه ششم 

تولید کنندگان فولاد در جهان قرار گرفت.
براســاس این گزارش، ترکیه با تولید ســه میلیون و 2۰۰ هزار تنُ و رشد 2۴.۷ 
درصــدی و آلمان بــا تولید 2 میلیون و 9۰۰ هزار تنُــی و کاهش ۰.9 درصدی به 
ترتیب رتبه های هفتم و هشتم تولید کنندگان برتر فولاد را به خود اختصاص دادند.

بر اساس اطلاعات گزارش شده ۷1 کشور به این انجمن، ایران ماه »ژانویه« امسال 
با تولید 2 میلیون و ۶۰۰ هزار تنُ فولاد خام، رُشــد 39.3 درصدی را تجربه کرد و 
برای نخستین بار در سال جاری در جایگاه نهم در بین فولادسازان جهان قرار گرفت.

برزیل که پیش از این در رتبه نهم فولادسازان جهان قرار داشت با یک پله سقوط 
جایگاهش را به ایران داد، این کشور با تولید 2 میلیون و ۵۰۰ هزار تنُی، کاهش ۷.2 

درصدی را در »ژانویه« امسال نسبت به سال قبل تجربه کرد.

  صعود یک پله ای صنعت فولاد ایران با ثبت رشد ۳۹.۹ درصدی
میزان تولید فولاد خام در مناطق مختلف جهان / افزون بر ۵۵ درصد فولادخام 

تولید شده در خاورمیانه در ایران تولید می شود
بر اســاس گزارش انجمن جهانی فولاد، در ماه »ژانویه« امسال، کشورهای تولید 
کنند فولاد در آفریقا که شــامل کشــورهای مصر، لیبی، آفریقای جنوبی و تونس 
هستند، در مجموع 2 میلیون تنُ فولاد خام تولید کردند که 1۶.3 درصد نسبت به 

مدت مشابه سال پیش افزایش داشته است.

در آخرین گزارش انجمن جهانی فولاد آمده، کشــورهای حوزه آسیا و اقیانوسیه 
عضو این انجمن که شامل کشورهای استرالیا، چین، هند، ژاپن، مغولستان، نیوزیلند، 
پاکستان، کره جنوبی، تایوان، تایلند و ویتنام هستند، ماه »ژانویه« در مجموع 1۰۷ 
میلیون و ۶۰۰ هزار تنُ فولاد خام تولید کردند که 3.۶ درصد نسبت به همین ماه در 
سال پیش کاهش داشته است.براساس این گزارش،کشورهای عضو اتحادیه اروپا در 
ماه »ژانویه« امسال تنها موفق به تولید 1۰ میلیون و 2۰۰ هزار تنُ فولاد خام شدند 

که 1.۸ درصد کاهش نسبت به »ژانویه« سال پیش را نشان می دهد.
سایر کشورهای اروپایی تولید کننده فولاد که عضو اتحادیه اروپا نیستند و شامل 
کشورهای مقدونیه، نروژ، صربستان، ترکیه و بریتانیا هستند در این مدت در مجموع 
سه میلیون و 9۰۰ هزار تنُ فولاد خام تولید کردند که 22.۵ درصد افزایش نسبت 

به سال قبل را نشان می دهد.
کشورهای تولید کننده فولاد در خاورمیانه که شامل ایران، قطر، عربستان سعودی 
و امارات متحده عربی هستند، »ژانویه« امسال در مجموع چهار میلیون و ۷۰۰ هزار 
تنُ فولاد خام تولید کردند که 23.1 درصد افزایش نقطه به نقطه را نشان می دهد و 
بر این اساس و با توجه به تولید 2 میلیون و ۶۰۰ هزار تنُ فولاد خام در ایران، بیش 
از ۵۵ درصد فولاد خام تولید شده در خاورمیانه از آن جمهوری اسلامی ایران است.

کشورهای آمریکای شمالی شامل کشــورهای کانادا، کوبا، السالوادور، گواتمالا، 
مکزیــک و ایالات متحده آمریکا در مجموع 9 میلیــون و 2۰۰ هزار تنُ فولاد خام 

تولید کردند که 2.1 درصد از تولید سال قبل آن ها در ماه »ژانویه« کمتر است.
روسیه و سایر کشورهای مستقل مشترک المنافع تولید کننده فولاد شامل بلاروس 
و قزاقســتان به همراه اوکراین در اولین ماه ســال جاری در مجموع هفت میلیون و 
2۰۰ هزار تنُ فولاد خام تولید کردند که چهار درصد افزایش تولید را نشان می دهد 

و بیشتر این افزایش تولید مربوط به تولید »فدراسیون روسیه« است.
تولید فولاد خام در کشورهای آمریکای جنوبی شامل کشورهای آرژانتین، برزیل، 
شیلی، کلمبیا، اکوادور، پاراگوئه، پرو، اروگوئه و ونزوئلا، »ژانویه« امسال در مجموع 
به ســه میلیون و ۴۰۰ هزار تنُ رسید که ۶.3 درصد نسبت به تولید این کشورهای 

در ژانویه سال گذشته کاهش داشته است.
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بازگشت بخش خصوصی به متن اقتصاد

ابوالفضل حمیدی   |    دولت سیزدهم درباره خصوصی سازی با آسیب شناسی و عبرت آموزی از گذشته گام برداشته و در عین 
حال تلاش کرده است تا با پیش بینی پذیر کردن اقتصاد و تسهیل صدور مجوزها، بخش خصوصی را از حاشیه به متن بیاورد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

شهردار تهران با تشریح اقدامات شهرداری تهران در طی 3۰ ماه اخیر گفت: سال آینده چهره شهر از بعُد ترافیکی تغییر می کند. علیرضا زاکانی صبح امروز در آیین بهره برداری از سه ایستگاه 
جدید مترو به همراه ایستگاه تبادلی تربیت مدرس و دو ورودی در خط مترو تهران با اشاره به معماری ایرانی و اسلامی خاص در دو ایستگاه »تربیت مدرس و بهارشیراز« گفت: در مسیری هستیم 
که اعلام کردیم از معماری ایرانی و اسلامی در طراحی ها به صورت جدی استفاده کنند و نکته قابل توجه این است که این ایستگاه )بهارشیراز( از بعُد پدافند غیرعامل به بیمارستان متصل است 
و این در حالی است که در نظر داریم بخشی از ایستگاه های مترو را هم به بیمارستان ها متصل کنیم.وی با بیان اینکه این ایستگاه در نزدیکی بیمارستان »خانواده« قرار دارد و از ارتش بابت 
کمک هایی که در ساخت این ایستگاه داشت تشکر می کنیم، اظهار کرد: امروز قرار بود در خدمت آقای مخبر معاون اول رئیس جمهور باشیم اما جلسه ستاد تنظیم بازار شکل گرفت و معاون 
اول می بایست در آن جلسه شرکت می کردند و متولی این جلسه بودند.شهردار تهران با بیان اینکه تهران در رنج است و بخشی از این رنج به دلیل پایتخت بودنش است، افزود: این در حالی است 

که تهران که پایتخت کشور است الگوی سایر شهرها بوده و نماد موفقیت است و اگر کسی به تهران نگاه کند می تواند به کل مجموعه نمره دهد.

اتصال بخشی از 
ایستگاه های مترو به 
بیمارستان ها

   پیــش نویس موافقت نامه اجتناب از 
اخذ مالیــات مضاعف بین ایران و تانزانیا 

نهایی شد
پیش نویــس موافقت نامه اجتنــاب از اخذ 

مالیات مضاعف بین ایران و تانزانیا نهایی شد
تهــران- ایرنــا- پیش نویــس موافقت نامه 
بین دو کشــور ایران و تانزانیا به  منظور حذف 
مالیــات مضاعف در مورد مالیات های بر درآمد 
و جلوگیــری از فــرار مالیاتی با حضور ســفیر 
جمهوری اســلامی ایران در تانزانیا به امضای 
مقدماتــی )پاراف( مقامات مالیاتی دو کشــور 

رسید.
به گزارش از ســازمان امور مالیاتی کشــور، 
پیش نویــس موافقت نامه بین دولت جمهوری 
اسلامی ایران و دولت جمهوری متحده تانزانیا 
بــه  منظور حــذف مالیات مضاعــف در مورد 
مالیات های بر درآمد و جلوگیری از فرار مالیاتی 
پس از برگزاری جلسات کارشناسی مفصل بین 
دو کشور در »دارالسلام« پایتخت تانزانیا نهایی 
شــد و به امضای مقدماتی حســین عبداللهی، 
مدیــرکل دفتر حقوقــی و قراردادهای مالیاتی 
جمهــوری اســلامی ایران و ویلیــام ام. موجا، 
کمیسیونر عامل اداره تحلیل سیاست های وزارت 

دارایی تانزانیا رسید.
حســین عبدالهی، مدیرکل دفتر حقوقی و 
قراردادهای مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور 
در ایــن خصوص گفت: دور ســوم مذاکرات از 
تاریخ 2۵ تا 2۸ دی ماه ســال جاری برمبنای 
پیش نویس جدید و به روزرســانی شده برگزار 
شد و در کلیه موارد توافق دوجانبه حاصل شد 
و متن پیش نویس موافقتنامه به پاراف رؤسای 

دو هیأت رسید.
عبدالهی خاطرنشــان کرد: این موافقت نامه، 
اهداف گوناگونی از قبیل حذف مالیات مضاعف 
در دو کشور، جذب ســرمایه  گذاری مستقیم، 
توســعه بیشــتر روابط اقتصادی و گســترش 
همکاری های مالیاتی فیمابین، تبادل اطلاعات 
برای ارتقای شــفافیت در رفتارهــای مالیاتی 
طرفیــن، مســاعدت در وصول مالیــات، ارائه 
تســهیلات مالیاتی برای فعــالان اقتصادی و 
جلوگیــری از فرار مالیاتی در مورد مالیات های 

بر درآمد بین دو کشور را مدنظر دارد.
وی افزود: مراحل امضای نهایی و تصویب این 
موافقت نامه در مجالس قانونگذاری دو کشور در 
آینده نزدیک انجام خواهد شد. در مراسم امضای 
مقدماتی سند مزبور، علاوه بر هیأت های مذاکره  
کننده سازمانهای مالیاتی ایران و تانزانیا، حسین 
الوندی بهینه سفیر جمهوری اسلامی ایران در 

تانزانیا، نیز حضور داشت.

  تولید یک میلیون و ۳۴۰ هزار خودرو 
در ۱۴۰۲

در سال جاری حدود یک میلیون و 3۴۰ هزار 
دســتگاه خودرو تولید شده که سهم سواری ها 

یک میلیون و 132 هزار دستگاه است.
 مهرداد خسروی مدیرکل دفتر صنایع خودرو 
وزارت صمت اظهار کرد: در سال جاری حدود 
یک میلیون و 3۴۰ هزار دستگاه خودرو در کشور 

تولید شده است.
وی افزود: همچنین از این میزان حدود یک 
میلیون و 132 هزار دســتگاه خودروی سواری 
تولید شــده که در مقایسه با یک میلیون و ۷1 
هزار دستگاه تولید مدت مشابه پارسال، رشد ۶ 
درصدی را نشان می دهد.خسروی بیان کرد: در 
مدت یاد شده 1۶۶ هزار دستگاه خودروی وانت 
در کشور تولید شده که در مقایسه با مدت مشابه 
پارسال از 32 درصد رشد برخوردار بوده است.

این مقام مسؤول وزارت صمت گفت: تولید 
بیش از ۴۰ هزار دستگاه انواع خودروی تجاری 
و  بوس-اتوبوس-کامیونت-کامیون  )ون-مینی 
کشنده( و رشــد حدود 2 درصد تولید در این 

حوزه، از دیگر آمار قابل ذکر است.
وی اضافه کرد: علاوه بر این، امســال حدود 
3۰۷ هزار دســتگاه خودرو در بخش خصوصی 
تولید شــد که در مقایســه با تولید 19۴ هزار 
دستگاه مدت مشابه پارسال، حدود ۵۸ درصد 

رشد تولید را نشان می دهد.
خســروی تصریح کرد: در این مدت ســهم 
بخش خصوصی از تولید خودرو در کشــور 23 
درصد بوده است، در حالی که این سهم در سال 

9۸ حدود ۵ درصد بوده است.

وزارت امور اقتصادی و دارایی در پاســخ به گزارش مورخ روز 2۴ بهمن ماه روزنامه جام جم با 
عنوان »بخش خصوصی حاشیه نشین اقتصادایران«، توضیح داد: در این گزارش به درستی به مشکلات 
ســاختاری و آسیب های خصوصی سازی در سال های اخیر اشاره شده است؛ مشکلاتی که دولت 
سیزدهم تلاش کرده تا با شناسایی و همچنین عبرت آموزی از آنها مسیر خصوصی سازی را طی کند.

در واقع از همان ابتدا دولت سیزدهم تلاش کرده تا نسبت به مسیر خصوصی سازی گذشته یک 
بازنگری داشته و با یک درنگ و توقف مسیر آینده را انتخاب کند چرا که نمی خواست چشم بسته، 

دنبال رو مسیری باشد که نقدهای بسیاری درباره آن مطرح است.
برگزاری نخستین رویداد بین المللی خصوصی سازی در اقتصاد ایران در اوایل سال گذشته که 
در آن بازخوانی مفصلی نسبت به بیست سال عملکرد خصوصی سازی در اقتصاد کشور انجام شده 
بود برای ریل گذاری در اصلاح قانون سیاســت های اصل ۴۴ از جمله گام های عملی بوده که در 

دولت سیزدهم در این خصوص برداشته شده است.
از سوی دیگر از آنجا که نهاد رقابت در ایران به دلایل مختلف اقتصادی، حقوقی و سیاسی نسبت 
به نمونه های مشــابه در جهان، از کارآمدی لازم برخوردار نبوده و از تغییرات و تحولات جدید جا 
مانده اســت و خلأ حضور قدرتمند، صحیح و کارآمد آن در بازار احســاس می شود، وزارت اقتصاد 
اقدام به آسیب شناســی فصل نهم قانون سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی، بررسی عملکرد 
شورای رقابت،مطالعه تجربه کشورها در حوزه تنظیم گر رقابت و منع انحصار و تدوین لایحه اصلاح 
فصل نهم قانون مذکور کرده و لایحه اصلاح فصل نهم تدوین و در مرحله ارزیابی نهایی در معاونت 

سیاست گذاری اقتصادی است.
بنابراین تامل در واگذاری ها به دلیل پرهیز از تداوم چرخه معیوب گذشته بوده و در دولت سیزدهم 
به جز واگذاری 12 درصد از سهام هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس که در فضای رقابتی و شفاف و 
بدون حرف و حدیث انجام شد، بیشتر واگذاری هایی که صورت گرفت واگذاری هایی بود که یا در 

قالب رد دیون بود و یا به تکالیف بند واو تبصره قانون بودجه اختصاص داشت.
اما درباره حمایت از بخش خصوصی، تمرکز دولت بر اجرای قوانین بر زمین مانده در تســهیل 
محیط کســب و کار بوده است؛ این رویکرد چه در قالب مرحله آغاز فعالیت اقتصادی یعنی صدور 
مجوزها و چه استمرار فعالیت های اقتصادی یعنی زدودن قوانین و آیین نامه های زائد عینیت داشته 
است. حذف بخشنامه ها و آیین نامه های دست و پاگیر، کاهش مدت زمان پاسخگویی به تسعلامات 
گمرکی، الزام دســتگاه ها به انتشــار عمومی همه مقررات و بخشنامه ها و مصوبات و در عین حال 
الزام آنها به پیش انتشار بخشنامه ها از یک تا سه ماه پیش از ابلاغ در دولت سیزدهم، در راستای 

حمایت از بخش خصوصی و پیش بینی پذیر کردن اقتصاد انجام شده است.

رشد ۴.۹ درصدی تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در ۹ماهه سال ۱۴۰۲
بررسی مولفه های رشد اقتصادی کشور در نه ماهه 1۴۰2 حکایت از تداوم روند رو 

به بهبود فعالیت های اقتصادی در کشور در امتداد رشد اقتصادی سال 1۴۰1 دارد.
 به نقل از بانک مرکزی، بر اســاس محاسبات مقدماتی اداره حساب های اقتصادی 
این بانک، تولید ناخالص داخلی به قیمت پایه )به قیمت های ثابت سال 139۵( در سه 
ماهه سوم سال 1۴۰2 به رقم 39۷1.۸ هزار میلیارد ریال رسید که نسبت به سه ماهه 
سوم سال 1۴۰1، رشد ۴.3 درصدی را نشان می دهد. همچنین رشد اقتصادی بدون 

نفت طی دوره مذکور معادل 3.3 درصد بوده است.
بررسی وضعیت سرمایه گذاری در بخش های مختلف اقتصادی )به قیمت های ثابت 
سال 139۵( مبین آن است که در سه ماهه سوم سال 1۴۰2 »تشکیل سرمایه ثابت 

ناخالص« از رشد ۴.9 درصدی نسبت به دوره مشابه سال قبل برخوردار گردیده است؛ 
به طوری که در دوره مزبور، رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در دو زیربخش اصلی 

»ماشین آلات« و »ساختمان« به ترتیب معادل ۷.2 و 3.3 درصد بوده است.
در مجموع عملکرد تولید ناخالص داخلی کشور در نه ماهه سال 1۴۰2 »با احتساب 
نفت« و »بدون احتساب نفت« به قیمت های ثابت سال 139۵ به ترتیب به 12۰۸3.۰ 
و 1۰9۶۸.3 هزار میلیارد ریال رسید که نسبت به دوره مشابه سال قبل به ترتیب با 
افزایش ۴.۵ و 3.۵ درصدی همراه بوده اســت. تحقق رشد اقتصادی ۴.۵ درصدی در 
نه ماهه 1۴۰2 در امتداد رشد اقتصادی ۴.۰ درصدی سال 1۴۰1 حکایت از تداوم روند 
رو به بهبود فعالیت های اقتصادی در کشور دارد.بررسی عملکرد رشد اقتصادی بر حسب 

گروه فعالیت های اقتصادی )به قیمت های ثابت سال 139۵( نشان می دهد، رشد تولید 
ناخالص داخلی در سه ماهه سوم سال 1۴۰2 حاصل تحقق رشد مثبت ارزش افزوده 
در تمامی گروه های اصلی بوده است. لازم به توضیح است در دوره مزبور، رشد محقق 
شده گروه های »نفت و گاز«، »صنایع و معادن«، »خدمات« و »کشاورزی، جنگلداری 
و ماهیگیری« نسبت به دوره مشابه سال قبل به ترتیب معادل 1۴.۵، ۴.1، 3.۶ و ۰.۶ 
درصد می باشد.بررسی تولید ناخالص داخلی برحسب اقلام هزینه نهایی )به قیمت های 
ثابت ســال 139۵( در سه ماهه سوم سال 1۴۰2 نشان می دهد، »هزینه های مصرف 
نهایی بخش خصوصی« و »تشکیل سرمایه ثابت ناخالص« به ترتیب از نرخ های رشد 

۰.۷ و ۴.9 درصد نسبت به دوره مشابه سال قبل برخوردار بوده اند. 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/12/27
شماره : 1607

بانک ها عامل اصلی گرانی مسکن
تراکم جمعیت و محدودشدن ساخت و ساز ها موجب شده تا قیمت مسکن در 

کلانشهر ها افزایش یابد.
 جمعیت و محدود کردن ساخت و سازها در مرز شهرها باعث گرانی مسکن شده 
اســت. عجیب اینکه علی رغم تمام مشکلات عمودی سازی، همچنان غلبه این نوع 
ساخت وساز ادامه دارد. در حالی که خانه های ویلایی و حیاط دار هم ارزان تر ساخته 

می شوند و هم کیفیت زندگی جامعه را ارتقا می دهند.
همه عادت کرده ایم داخل خانه های بلند مرتبه و برج زندگی کنیم. در اوج تراکم 
جمعیت؛ در حالی که خدا را شکر می کنیم توانسته ایم همین چند متر را با قیمتی 
گزاف بخریم.در حالی که با دیدن فیلم های قدیمی می توان متوجه شد این است که 
ما در طول تاریخ در خانه های بزرگ و حیاط دار زندگی می کردیم، چیزی که امروزه 
به ندرت مشاهده می کنیم. بلندمرتبه نشینی و خانه های قوطی کبریتی سبک زندگی 
را تغییر داده و باعث شده تا زندگی برای مردم سخت شود. عمودی سازی با فرهنگ 
ما سازگار نیست. مشکلاتی از قبیل ترافیک، هوای ناسالم برای همه افراد، نداشتن 
فضای سبز که این سبک زندگی برای افراد به وجود آورده، دلیلی شده تا مردم مجبور 

به زندگی در خانه های قوطی کبریتی باشند و احساس رفاه نکنند.
در این باره با حجت الاســلام سیدمصطفی رضوی، دبیر ستاد راهبری معماری و 
شهرسازی حوزه علمیه گفت وگو می کنیم: »خانه باید خانه ای بزرگ و حیاط دار باشد. 
در روایات ما مخصوصاً باب وسعت المسکن اصول کافی روایات متعدد از پیامبر )ص(، 
حضرت علی )ع( و امام کاظم )ع( است که خانه مطلوب، خانه ایست که دارای حیاط 

وسیع باشد؛ یعنی ساخت افقی.«

  وضع قوانین برای معضل مسکن
تراکم جمعیت در شهرها فقط باعث آلودگی هوا یا ترافیک نمی شود، بلکه مشکلات 
بزرگ تری مانند گرانی مسکن را هم به دنبال دارد. قیمت مسکن به حدی افزایش 
پیدا کرده است که شما کسی را نمی بینید دغدغه خانه نداشته باشد. اگر مشکلاتی 
که این نوع ساخت وساز برای روحیات خانواده ها به وجود آورده است را درنظر بگیریم، 

دغدغه های مردم سر به فلک می کشد.
رضوی مشکل اصلی گرانی مسکن را حبس زمین می داند و توضیح می دهد: »اگر 
عرضه زمین به اندازه کافی باشد قیمت زمین شکسته می شود. الان حبس زمین به 
قوانین ما کمک می کند مثل شهرداری، تراکم فروشی. قوانین متضاد است، شهرداری ها 
سودشان در تراکم فروشی است و اینکه زمین کم باشد و تراکم بفروشند. اگر زمین 
زیاد شد شهرداری پولی ندارد برای اینکه بتواند مشکلات خودش را حل کند؛ یعنی 

سیستم های کشورمان به نحوی است که مانع جدی برای تحویل زمین است.«
یکی از مشکلاتی که مطرح می کنند بحث روبنایی )نهادهای اجتماعی، فرهنگی و 

سیاسی( است. رضوی معتقد است روبنایی یک وظیفه حاکمیتی است و دولت برای 
آپارتمان هم باید مدرسه، بیمارستان و خدمات آماده کند و فرقی ندارد و مشترک 
اســت. وی از مشــکلات دیگر و راه حل ها می گوید: »یک مشکل بحث زیرساخت و 
هزینه اش است که دولت می تواند تدبیر کند. من یادم است در نهاد ریاست جمهوری 
پیشنهاد دادم، قانون مالیات بر عوائد مسکن که از سال ۸3 تا الان در مجلس مانده و 
متأسفانه تصویب هم نشده است؛ مثلًا هر خانواده ای 3 یا ۴ بچه دارد، شما به تعداد 
افراد خانه ات حق داری مسکن برای خودت داشته باشی و مالیاتی قرار داده نشود؛ 
اما اگر از ۴ تا بیشتر شد یک مالیات مؤثر مثلًا ۶۰درصد فرض بفرمائید، کسی که ۵ 

تا خانه دارد خانه پنجمش باید ۶۰درصد مالیات دهد.«

  شاخص دسترسی به مسکن، ۱۰۹ سال!
اگر بگوییم مســکن برای مردم به رؤیا تبدیل شده است، بیراه نیست. دبیر ستاد 
راهبری معماری و شهرسازی حوزه علمیه آمار ناراحت کننده ای را بیان می کند: »بخاطر 
سوداگری در زمین و مسکن است که مردم گرفتار اجاره خانه می شوند. الان شاخص 
دسترســی به مسکن 1۰۷ یا 1۰9 سال شــده است؛ چه کسی می تواند 1۰9 سال 
زنده باشد، تازه اگر زنده ماند نمی تواند مسکن تهیه کند؛ یعنی با آن همه گرانی ها 
و مشکلات بعدی که زمینه می شود، تقریباً یک امر محال است. اگر زمین آزاد شد 
و مردم خودشان توانستند با مشارکت بسازند، این کار را آسان می کند. برای اینکه 

هزینه ساخت خانه پایین بیاید، بنظرم موانع را باید برطرف کرد.«
رضوی ادامه می دهد: »نســل دارد از بین می رود، این خیلی مهم تر از این است 
بگویند مشکل ما زیرساخت است، خب زیرساخت را حل کنید. آیت الله اراکی می گوید 
این خیانت است، مسئولینی که با خیال راحت مردم را با پول بیت المال در آپارتمان 
فرســتادند. باید بفهمند که خیانت اســت و مشکلات را حل کنند. ما وقتی موشک 

هایپرســونیک می سازیم یعنی این مشکل را نمی توانیم حل کنیم؟ قطعاً می توانیم، 
لذا اینها فکر نمی کنند مشــکل است، می گویند هزینه اش را نداریم و سریع صورت 

مسئله را پاک می کنند.«

  بانک ها قیمت خانه را گران کردند
برای کاهش قیمت مسکن باید مرز شهرها برداشته و به مردم زمین داده شود تا 
مردمی ســازی صورت بگیرد. در اطراف شهرها زمین های خالی بسیاری است که به 
راحتی می توان ساخت وســاز انجام داد. زمین هایی که مردم می توانند مثل گذشته 
خانه های حیاط دار را انجام دهند. جدای از زمین های اطراف شهر، می توان زمین های 

داخل شهر را هم نام برد.
درحال حاضر مســکن متقاضی سرمایه ای دارد؛ یعنی کسانی که نیاز به مسکن 
ندارند اما برای حفظ ســرمایه می خرند. بانک ها مصداق بارز این نوع سرمایه گذاری 
هستند که به بنگاه داری روی آوردند. اگر قیمت مسکن کاهش پیدا کند، این تقاضا 
از بیــن می رود. باید اقدامی صورت بگیرد که زمین های خالی که دســتگاه ها دارند 

برای ساخت وساز استفاده شود.
بند »ب« ماده 1۰، قانون بانک داری به حدود عملیات بانک ها می پردازد: »خرید 
اموال غیرمنقول زائد بر احتیاجات بانک مگر آنکه برای وصول طلب از مشتریان به 
تملک بانک درآمده باشد که در این صورت باید در ظرف دو سال به فروش برساند 
مبلغی که بابت اموال غیرمنقول مورد احتیاج بانک پرداخت می شود در هرحال نباید 
از ثلث سرمایه و اندوخته های قانونی تجاوز کند.« براساس این ماده بانک ها حق بنگاه 
داری ندارند. در شرایط خاصی بانک ها می توانند اموال غیرمنقول داشته باشند که باید 
طی دوسال به فروش آن اقدام کنند؛ اما اکنون می بینیم که بانک ها کار غیرقانونی 

انجام می دهند و کسی جلودار آنان نیست.
دبیر ســتاد راهبری معماری و شهرســازی حوزه علمیه درباره زمین های خالی 
که در ســطح شــهر وجــود دارند که متعلق به ســازمان های مختلــف مخصوصاً 
بانک هــا اســت، می گویــد: »بانک ها تســهیلات را فریــز و قیمت خانــه را گران 
کردنــد. اگر مجلــس ما یک مجلس قوی باشــد، قانونی وضع می کند که کســی 
 حــق نگهــداری زمین ندارد. یــک زمان بگذارنــد، مثلًا منی کــه صاحب زمین

 هستم اگر ظرف 1 الی 2 سال نساختم باید مالیات بدهم، می شود قوانینی گذاشت 
که مانع از احتکار شود.«

درنهایت توســعه افقی شهرها، روند ساخت وساز را سریع تر می کند. همچنین به 
علت تک مالکی بودن مشــکلات ساخت را بسیار کاهش می دهد. درحال حاضر ما 
با گرانی ســاعتی مواجه هستیم پس هرچه سرعت ساخت وساز بالا رود، هزینه های 

ساخت کم تر درگیر تورم خواهد بود.
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کشاورزی 

اهداء قرآن خطی دست 
نویس به قدمت بیش از ۱۰۰ 

سال به سازمان اسناد یزد

کریم حسن پور    |    رییس شورای تامین دام با اشاره به حجم بالای واردات گوشت منجمد و گرم به کشور، این حجم از واردات را بی سابقه دانست و گفت: علت 
ایجاد صف های طولانی برای خرید گوشت قرمز، کمبود مراکز عرضه است.هیچ نگرانی بابت تامین کالاهای اساسی در این ایام نخواهند داشت و تاکنون هیچ 

کمبودی در تامین و توزیع کالاهای اساسی گزارش نشده است.

حجم واردات گوشت بی سابقه است

   معاون عمرانی استانداری گلستان:
احیای اراضی شیبدار و کاشت درخت در اولویت 

کاری مسئولین قرار گیرد

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری گلستان گفت: 
احیای اراضی شیبدار و کاشت درخت در اولویت کاری 

مسئولین قرار گیرد.
مومنی  : گلستان -  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اداره 
کل منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان، سیدمهدی 
مهیایی در مراسم متمرکز افتتاحیه و کلنگ زنی پروژه 
های آبخیزداری گلستان در روز دوم هفته منابع طبیعی 
با عنوان مدیریت جامع حوزه هــای آبخیز اظهار کرد: 
مدیریت آبخیزداری و آبخوانــداری در واقع مدیریت 

خاک و آب است.
وی ادامه داد: به دلیل رســی بودن اراضی به خصوص 
در شرق اســتان و ناپایداری خاک موضوعات مربوط 
به اراضی شیبدار و کاشــت درخت باید در دستور کار 

اقدامات مسئولین قرار گیرد. 
مهیایی با بیان اینکه رواناب های اتفــاق افتاده باعث 
ایجاد سیل می شود، تصریح کرد: در شمال گلستان و با 
سرازیری سیل و حمل خاک باعث خسارت های زیادی 

به کشاورزی استان می شود. 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری گلستان گفت: 
طرح مدیریت جامع آبخوانداری و آبخیزداری گلستان 
از سال گذشته شروع شده است و ۵ حوزه اصلی آبریز 

استان گلستان مورد مطالعه قرار گرفته است. 
وی افزود: گلســتان به عنوان دومین استان در کشور 
این مطالعات را به اتمام رسانده و به وزارت کشور ارسال 

کرده است. 
مهیایی با تاکیــد براینکه این طرح بــه صورت جامع 
باید انجام شــود، ادامه داد: دســتگاه های دیگر مثل 
جهادکشاورزی و آب منطقه ایی که بخشی از زهکشی 
این اراضی را به عهده دارد می تواند به خروج آب هایی 
که در حوزه آبریز به دلیل فلت بودن و عدم شیب مناسب 

باعث خسارت به کشاورزی استان می شود کمک کند.

   محفل ادبی بزرگداشت حکیم نظامی گنجوی 
در بوشهر برگزار شد 

محفل ادبی بزرگداشت حکیم نظامی گنجوی با حضور 
ادبا و شاعران در بوشهر برگزار شد. 

به گزارش روابــط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی استان بوشهر،وحید حیدری معاون فرهنگی و 
امور رسانه ای اداره کل گفت:ادبیات فارسی ایران اسلامی 
از محدود ادبیات کهن و فاخر در جهان است که دارای 

غنای فرهنگی بسیاری است.
وی افزود:تاریــخ فرهنگی کشــور،بزرگانی همچون 
حافظ،سعدی و مولانا را در کارنامه خود جای داده است 
و ما به عنوان وارثان این سرزمین،باید حافظ این پیشینه 
باشیم.حیدری گفت:شــعر یکی از شیرین ترین زبان 
های تاریخ و در حوزه فرهنگی از محدود زبان ها برای 
انتقال مفاهیم و رهنمود ها است.معاون فرهنگی اداره 
کل در ادامه افزود: بزرگان کشور ما مانند،امام خمینی 
)ره( و علامه طباطبایی جز افتخارات میهن و کلام آن 
ها گنجینه ای ارزشمند برای آیندگان ما است.حیدری 
عنوان کرد: همه ی فرهنگ دوستان باید تلاش خود را 
در راستای اهداف و پیشبرد آرمان های کشور بزرگمان 
ایران به کار بگیرند و نتیجه ی این همراهی و تلاش،قطعا 

جز موفقیت نیست.
لازم به توضیح است: حکیم نظامی گنجوی از بزرگان 
و شناخته ترین شاعران فارســی زبان است و آثار این 
شاعر سده ی ششــم، به خصوص کتاب »پنج گنج«، 
سهم بزرگی در شکل گیری فرهنگ عارفانه و عاشقانه ی 
ایرانی دارد و به دلیل نقش مهم نظامی در ادبیات فارسی، 
روز 21 اسفند را در تقویم رسمی ایران به بزرگداشت او 

اختصاص داده اند.

  بازدید مدیرعامل قدیمی ترین تولید کننده نفت 
کشور از نمایشگاه موزه صنعت نفت

مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان 
به عنوان میراث دار و خاستگاه سرزمین پیدایش نفت در 
ایران غرب آسیا از نخستین نمایشگاه موزه ها، اشیاء و 

اسناد تاریخی صنعت نفت جنوب بازدید نمود.
شرکت بهره برداري نفت و گاز مسجدسلیمان ، مهندس 
علیرضا هیهاوند در این بازدید که از سوی قاسم صالحی 
مورکانی رییس روابط عمومی این شــرکت همراهی 
می شد از غرفه ها،تالارها،المان ها و گالری های مصور 

و غیرمصور مختلف این نمایشگاه بازدید به عمل آورد.
وی در گفتگوی کوتاهی با خبرنگار ما ضمن تمجید از 
این اقدام بدیع و خلاقانه رییس روابط عمومی شرکت 
ملی مناطق نفتخیز جنوب در گردآوری و نمایش اشیاء و 
اسناد تاریخی صنعت نفت جنوب اظهار داشت: بی شک 
تاریخ خوزستان با تاریخ صنعت نفت گره خورده و همگان 
این سرزمین را علاوه بر سرزمین معراج شهدای جنگ 
تحمیلی، به عنوان سرزمین و مهد نفت نیز می شناسند 
از این رو راه اندازی این نمایشــگاه برای ارایه تاریخچه 
شکل گیری این صنعت و دستاوردهای پرافتخار آن پس 
از انقلاب اسلامی به نسل های نوجوان و جوان اقدامی 

ارزنده و قابل تحسین است.

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛دکتر سید ابوالقاسم طبائی عقدایی از اهالی روستای عقداء شهرستان اردکان قرآن خطی دست نویس به قدمت بیش از 1۰۰ سال را به سازمان اسناد و کتابخانه ی 
ملی استان یزد اهداء نمود.یزد من؛ دکتر سید ابوالقاسم طبائی عقدایی از اهالی روستای عقداء شهرستان اردکان قرآن خطی دست نویس به قدمت بیش از 1۰۰ سال را به سازمان اسناد و کتابخانه ی 
ملی استان یزد اهداء نمود..وی هدف از این اقدام را حفاظت ، صیانت و نگهداری از میراث مکتوب خانوادگی خود با شیوه ی استاندارد و ماندگار در آرشیو ملی عنوان کرد و افزود: قطعاً از این دست از 
قرآن ها، اسناد و کتب شخصی و قدیمی در اختیار بسیاری از خانواده های یزدی وجود دارد که در واقع درست است در مالکیت آن خانواده قرار دارد، اما اگر با نگاه تاریخی و هویت سازی برای انتقال 

اطلاعات این اسناد به نسل های آینده اینها را برای مستند سازی به آرشیو ملی استان اهداء نمائیم، در واقع از طرفی هم هویت خانوادگی خود را به بهترین شیوه حفظ کرده ایم.
طبائی ادامه داد: از طرف دیگر این سازمان در استان را که تنها مرجع تخصصی در زمینه ی حفاظت ، نگهداری و اطلاع رسانی اسناد می باشد را غنا بخشیده ایم و قطعاً بعد از تحویل به سازمان 

اسناد و کتابخانه ی ملی در سیر مراحل فهرست نویسی و ثبت ملی این اطلاعات ارزشمند در اختیار آحاد پژوهشگران قرار خواهد گرفت.

گوشت وارداتی از 
گوشت تولید داخل 
به دلیل قیمت های 
غیرمنطقی پیشی 

گرفته است.

ارائه خدمات ۴۳ کاروان سلامت به مناطق محروم در سال جاری

کسب رتبه اول در رضایتمندی مردم از پلیس

سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ .مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان یزد گفت 
: امســال ۴3 کاروان سلامت در حوزه معاونت داوطلبان با صرف اعتبار شش میلیارد 

تومان جهت ارائه خدمات در مناطق محروم فعالیت کردند.
»محمد عشــقی« دراولین نشست خود با اصحاب رســانه استان از طرح نوروزی 
هلال احمر از 2۴ اسفندماه تا هفدهم فروردین   ماه سال جدید خبر داد و ابراز داشت: 
خوشبختانه امسال برنامه ریزی های خوبی برای پایگاههای نوروزی تدارک دیده شده و 
با توجه به برگزاری دوره های بازآموزی برای 2۰۰ نفر از عوامل این پایگاه ها امیدواریم 

شاهد نوروز خاطره انگیزی برای هم استانی ها و مهمانان نورزی استان باشیم.
مدیر عامل جمعیت هلال احمر اســتان یزد اظهار داشت : با تدبیر در نظر گرفته 
شده از سوی جمعیت هلال احمر کشور مجوز جذب 1۴۸ نفر نیروی هلال احمر در 
استان اخذ گردیده که تاکنون ۵۸ نفر از آنها به هلال احمر استان افزوده شده و علاوه 
بر این نیز امیدواریم در سال جدید 2۵ دستگاه خودروی عملیاتی نو نیز به تجهیزات 

استان اضافه شود.
وی ازفعالیت  11 شعبه بانک تجهیزات و امانات هلال احمر در سطح استان خبر 
داد و افزود : افرادی که نیازمند این تجهیزات هستند، می توانند به این مراکز مراجعه 

و آنها را به امانت بگیرند.
عشقی با اشاره به اینکه طی یک سال گذشته، 2۰۰ نفر از مددجویان کمیته امداد 
را در قالب دوره های امدادگری آموزش داده که در طرح نوروزی امســال از آنها بهره 
خواهیم گرفت از امدادرسانی به یکهزار و ۸23 حادثه دیده رخدادهای یک سال اخیر 

در استان خبر داد.
مدیر عامل جمعیت هلال احمر اســتان یزد با بیان اینکه در حوادث امسال ۴۷1 
تیم عملیاتی و 1۷۰۰ امدادگر و داوطلب هلال احمر مشارکت داشته اند و ابراز تاسف 
از گزارش 3۷2 مورد حادثه  در ســال 1۴۰2 به هلال احمر اســتان تصریح داشت : 
حوادث اعلامی دارای 1۸23 نفر حادثه دیده و 9۰ نفر مصدوم داشته است  که ۵۷ نفر 

از مصدومان به مراکز درمانی منتقل و 33 نفر در سر صحنه مداوا شده اند .
این مقام مسئول در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به سیل اخیر در سیستان 
و بلوچســتان اظهار داشــت : ۵۰ نفر از امدادگران هلال احمر استان در قالب هشت 
تیم به این استان اعزام و چهار محموله مواد غذایی نیز در برای کمک به سیل زدگان 

ارسال گردید .

وی از طراحی و راه اندازی  92 خانه هلال در استان و دو خانه هلال ویژه با عنوان 
خانه هلال طلاب و خانه هلال فرهنگیان خبر داد و ابراز امیدواری کرد این خانه های 

هلال در ترویج فرهنگ امدادرسانی و پیشگیری از بروز حوادث موثر واقع شوند.
به گفته عشقی داروخانه هلال احمر پس از جابجایی به ساختمان جدید فعالیت های 
خوبی را در دســتور کار قرار داده بــه عنوان نمونه طرحی جهت کاهش زمان انتظار 
مراجعان از ۵۰ دقیقه به هفت دقیقه و مرکز درمانی و توانبخشــی هلال احمر استان 

را جزو مراکز موفق کشورذکر کرد
مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان یزد از تفاهم نامه منعقد شده هلال احمر با 
انتقال خون در قالب طرح نذر خون و مشــارکت بیشــتر داوطلبان هلال احمر در امر 
اهدای خون ؛ 2۰ مورد بازدید از خانه سالمندان توسط عوامل هلال احمر استان و نیز 

۸۰ مورد اسکان اضطراری در سال جاری  خبر داد .

»سید جواد میرحســینی« معاون امور جوانان جمعیت هلال احمر استان نیز در 
این  نشســت با اشاره به فعالیت 1۵ پست ثابت و سیار نوروزی هلال احمر در یزد از 
اجرای طرح  نوروزی با مشارکت 1۵۰۰ نفر عضو داوطلب در قالب هشت پست ثابت 

و هفت اکیپ سیار در استان خبر داد
وی با اشــاره به طرح پویش »به رفت« ؛ رویکردهای این طرح را ارتقای فرهنگ 
ایمنی و سلامت مسافران، افزایش روحیه نشاط و پویایی اجتماعی، رعایت ملاحظات 
فرهنگی مناســبت های ماه مبارک رمضان، استقرار فضای دوستدار کودک دانست و 
اســتقرار پست های ایمنی و سلامت، توجه به موضوعات حفظ محیط زیست و منابع 
طبیعــی و تغییرات اقلیمی و نیز اجرای پویش بهبــود رفتارهای ترافیکی را ازجمله 

اهداف این طرح عنوان کرد..
معاون امور جوانان جمعیت هلال احمر اســتان ازاستقرار پست های ثابت نوروزی 
هلال احمر اســتان در مبادی ورودی و خروجی شهرهای اردکان، میبد، اشکذر، یزد، 
تفت ، ابرکوه، مهریز و بافق و علاوه بر آن فعالیت اکیپ های سیاردرمکانهایی که شاهد 
ازدحام بیشتر جمعیت هستیم از جمله  شهرستانهای خاتم، مروست، زارچ و بهاباد و 

شهرهای یزد و اشکذر نیز خبر داد.
» سید علی طباطبایی فر« معاون امداد و نجات هلال احمر استان نیزدر این نشست 
از 11 پایگاه ثابت جاده ای و دو پایگاه امداد کوهستانی در ایام نوروزخبر داد و افزود :  
1۴ آمبولانس و 11 خودروی عمیاتی، تعدادی موتورلانس و سایر ملزومات امدادی در 

استان برای امدادرسانی به هموطنان در طرح نوروزی فعال خواهند بود.
وی بــا بیان اینکه کلیه عوامل مســتقر در پایگاه های نوروزی، دوره های بازآموزی 
را گذرانده اند ؛ از آمادگی یک تیم آنســت، یک تیم واکنش ســریع و یک تیم توانا در 
مرکز استان  خبر داد و خاطرنشان کرد : عملیاتهای امدادی اعم از عملیات جستجو 
و نجات، ارائه کمکهای امدادی و درمانی و در صورت اعلام نیاز سازمان اورژانس اعزام 
آمبولانس به مناطق تعیین شــده و ســایر اقدامات امدادی در تمامی پایگاه ها آماده 
امداد رســانی خواهند بود .در پایان این نشســت از پوستر های مرتبط با طرح پویش 

»به رفت« و این ایام رونمایی شد .
گفتنی اینکه : عشقی در طلیعه سخنان خود از فعالیت های دکتر »محسن حرازی 
زاده» مدیر عامل سابق جمعیت هلال احمر استان طی سالهای گذشته که شاهد اثرات 

آن تاکنون هستیم، قدردانی کرد.

همدان - فتانه ازانی -فرمانده انتظامی استان همدان از کسب رتبه اول در رضایتمندی 
مردم از پلیس خبر داد.

به گزارش روزنامه  آوای اقتصاد ســردار سلمان امیری در نشست خبری با اصحاب 
رسانه پیرامون برنامه های پلیس در ایام نوروز  اظهار کرد: خوشبختانه تعامل موجود در 
استان باعث شده همدان رتبه های متعدد و در برخی بخش های رتبه های اول را در کشور 

کسب کند که می توان رتبه اول رضایتمندی مردم از پلیس اشاره داشت.
وی افزود: خوشبختانه در راستای اعتلای کشور اقدامات موثری صورت گرفته که این 
کشور در جهان می درخشد و همسویی و اتحاد دشمن علیه ما راه به جایی نبرده است.

فرمانده انتظامی استان همدان با تاکید به اینکه با تعامل و همکاری موجود در سالی 
که گذشــت در استان شاهد چالش خاصی نبودیم گفت: در سال جاری طرح نوروزی 

پلیس توانست صاحب رتبه شود.

  تامین امنیت در عرصه های مختلف
وی با اشاره به تامین امنیت در عرصه های مختلف نظیر نوروز، شب های احیا، اربعین 
حسینی، مراســم دهه فجر و انتخابات از سوی پلیس در سالی که گذشت افزود: شب 
گذشته چهارشنبه آخر سال پلیس در کنار مردم نگران آسیب و صدمات بود که متاسفانه 
آسیب هایی را هم شاهد بودیم اما نسبت به سال های گذشته کاهش چشمگیری داشت و 
احساس کردیم مردم خود مراقب هستند.سردارامیری از برگزاری طرح نوروزی خبر داد و 
افزود: طرح نوروزی ترافیک از 19 اسفندماه آغاز شده و اما از فردا عملیات نوروزی آغاز و 
نیروهای ما تا چهاردهم نوروز در راه های مواصلاتی حضور دارند و کنترل لازم را خواهند 
داشت.وی با بیان اینکه تمهیدات لازم برای ماه رمضان توسط مسئولان ذی ربط اندیشیده 
شده است گفت: معتقدیم مردم حرمت ماه رمضان را رعایت می کنند؛ معدود افرادی اگر 
مرتکب جرم شوند را هم برنخواهیم تابید و برخورد لازم را خواهیم داشت؛ برای حضور 

مسافران نیز تمهیدات لازم اندیشیده شده تا از مراکز مشخص برای اغذیه استفاده کنند.
فرمانده انتظامی اســتان همدان ضمن اینکه از مردم استان خواست در ایام نوروز از 
اموال خود نگهداری کنند و اســتفاده از تجهیزات ایمنی را در طول مسیر در خودرو و 
منزل داشته باشند عنوان کرد: رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی به طور جدی مورد 

تاکید ماست و امیدواریم شاهد تلفات تصادفات و صدمات نباشیم.

  شماره ستاد خبری پلیس اقتصادی۰۹6۳۰۰
وی با بیان اینکه مردم به هیچ وجه رمز کارت بانکی را نزد خود نگه ندارند و در اختیار 
دیگران قرار ندهند و همچنین روی لینک های ناشناس در فضای مجازی کلیک نکنند 
گفت: ستاد خبری پلیس اقتصادی شماره  ۰9۶3۰۰ را برای اعلام شکایات مردم در حوزه 

قاچاق کالا، فرار مالیاتی، رباخواری، اختلاس و ... اختصاص داده است.
سردارامیری با بیان اینکه در سال جاری بیش از یک میلیون 1۰3 هزار و 131 تماس 

با مرکز 11۰ داشتیم که ۴11 هزار و 3۴۴ مورد تماس عملیاتی داشتیم افزود: بیش از 
22 هزار خبر ثبت شده و 3۶ مورد طرح عملیاتی داشتیم.

وی با بیان اینکه پلیس پیشــگیری اقدامات موثری در حوزه سرقت و ... انجام داده 
است خاطرنشان کرد: خوشبختانه در همدان شاهد کاهش سرقت ها طی امسال نسبت 
به سال های گذشته بودیم که تا تاریخ 21 اسفندماه شاهد کاهش چهار درصدی سرقت ها 
هستیم.فرمانده انتظامی استان همدان تصریح کرد: ۶ درصد سرقت های خرد و یک درصد 
سرقت های مهم نیز در استان کاهش داشته و 1۰ درصد نیز افزایش کشف وقوع سرقت 
داشــیم که به حدود 33 درصد رسیده اســت.وی از کشف ۶ تن و ۴۵۸ کیلوگرم مواد 
مخدر طی امسال خبر داد و افزود: در حوزه هوشمندسازی پلیس اقدامات خاصی صورت 
می گیرد و تقدیر از عملکرد پلیس نسبت به سال گذشته 31 درصد افزایش داشته است .

سردارامیری با بیان اینکه امسال 2۰ هزار مورد با مراکز 19۷ پلیس تماس گرفته شده 
است افزود: خوشبختانه ۶9 درصد پرونده ها در حوزه اختلافات منجر به مصالحه شده است.

  در ایام نوروز با تمام توان در خدمت مردم هستیم
وی با بیان اینکه در ایام نوروز با تمام توان در خدمت مردم هستیم گفت: امسال۸ درصد 
افزایش ارزش ریالی کالای قاچاق را داشتیم و ارزش ریالی کالاهای قاچاق 3۵1 میلیارد 
تومان بوده است.فرمانده انتظامی استان همدان با تاکید به اینکه ارزش ریالی پرونده های 
تشکیل شده در حوزه قاچاق 1۰ درصد افزایش دارد افزود: تعداد متهمان این حوزه یک 
هزار و 39۵ نفر بوده اســت.وی در خصوص طرح مبارزه با کالای قاچاق سلامت محور 
نیز بیان کرد: 13۷ میلیارد تومان ارزش ریالی این دسته از کالاهای مکشوفه بوده است.

سردارامیری با بیان اینکه ۴۰ مرحله طرح خودروهای شوتی داشتیم که ۶22 خودرو 
توقیف شده و ۶1۴ متهم دستگیر شدند گفت: در حوزه جرایم اینترنتی امسال نسبت به 

سال های گذشته ۶3 درصد افزایش وقوع را شاهد بودیم.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 4
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/12/27
شماره : 1607

منصور پوریان، درباره وضعیت بازار گوشــت قرمز وارداتی و تولید 
داخلی، همچنین طولانی شدن صف های خرید گوشت قرمز وارداتی 
افزود: با توجه به افزایش تقاضا در شــب عید، ایام نوروز و ماه مبارک 
رمضان و حجم گسترده واردات گوشت گرم و منجمد انتظار می رفت 
صف طولانی برای تهیه این کالای اساسی ایجاد نشود اما به دلیل کمبود 

مراکز عرضه این مهم رخ داده است.رییس شورای تامین دام کشور با بیان 
اینکه زیرساخت های ما در شبکه توزیع از گذشته تاکنون دچار مشکل 
است و هنوز برطرف نشده اظهارداشت: اکنون تنها راهکار افزایش مراکز 
عرضه گوشت گرم وارداتی است که علاوه بر نقاط و محل های تعیین 
شــده ثابت در روزهای پایانی سال مراکز عرضه سیار نیز ایجاد شود تا 

مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان یزد خبر داد 

فرمانده انتظامی استان همدان:

مردم طولانی در صف های گوشت نایستند.پوریان با بیان اینکه اکنون گوشت گرم 
وارداتی در فروشــگاه های زنجیره ای، سازمان میادین و چند میدان تعریف شده 
در حال عرضه است گفت: در استان ها به دلیل افزایش مراکز عرضه مشکلی در 
توزیع گوشت قرمز وارداتی نداریم.وی با تاکید براینکه صف های طولانی به دلیل 
گرایش مردم به ســمت خرید گوشت های وارداتی گرم است تصریح کرد: اکنون 
روزانه بین 2۵۰ تا 3۰۰ تن گوشت گرم وارداتی از کشورهای مبدا به ایران تامین 
و وارد می شود که به نظر می رسد نیازمند افزایش اقدامات نظارتی بر شرکت های 

واردکننده و توزیع کننده و همچنین افزایش مراکز عرضه است.

  گوشت تولید داخلی به دلیل بالا بودن قیمت متقاضی ندارد
پوریان با تاکید براینکه ذخایر گوشت کشور تکمیل است گفت: گوشت وارداتی 
از گوشت تولید داخل به دلیل قیمت های غیرمنطقی پیشی گرفته است به طوری 
که تقاضا برای گوشت وارداتی به دلیل پایین بودن قیمت و کیفیت بالا نسبت به 
گوشت تولید داخل افزایش پیدا کرده است.وی اضافه کرد: پیش از این بارها هشدار 
دادیم که قیمت بالای گوشت داخلی در بازار و آنچه که برای گوشت تعریف شده 
همخوانی ندارد و این غیرمنطقی بودن قیمت گوشــت داخلی باعث شد مردم به 

سمت مصرف گوشت وارداتی گرایش پیدا کنند.

  برخی سودجو در توزیع گوشت قرمز وارداتی اخلال ایجاد می کنند
رییس شورای تامین دام کشور درباره اینکه آیا بخشی از گوشت توسط برخی 
ســودجو خریداری و احتکار می شــود و ایا راهکاری برای رفع این مشکل داریم 
گفت: شبکه توزیع گوشت مشکل دارد و دارای نقص است بنابراین نمی توان منکر 
این موضوع شــد به طوری که گاهی گوشــت های تنظیم بازاری سر از بازارهای 
غیرمدیریتی و غیرنظارتی در می آورد، اما نکته اینجاست که دولت شرایط را به 
گونه ای انجام داده که شــرکت ها در انتخاب مشــتریان خود آزادی عمل داشته 

باشند اما این بدان معنا نیست که از نظر قیمتی یا به دلخواه خود فروش کنند.
وی اضافه کرد: شرکت ها موظف هستند که موجودی گوشت را با قیمت های 
مصوب به دســت مصرف کنندگان برسانند که بخشی از این گوشت ها به شکل 
درســت از مبادی موجود و ســردخانه ها با قیمت های مصوب عرضه می شود و 
بخشی از آن نیز توسط برخی سودجو احتکار می شود.رییس شورای تامین دام با 
بیان اینکه یک قیمت فاکتوری وجود دارد و با توجه به شرایط بازار قیمت پشت 
فاکتوری که به وجود آمده است اظهارداشت: لازم است که بخش های نظارتی در 
توزیع گوشت قرمز نظارت بیشتر و جدی تری داشته باشند زیرا برخی از سردخانه 
ها مملو از گوشت است و خیل از شرکت ها به دنبال این هستند که این گوشت 
ها را در اختیار داشته باشند تا در زمان خاص بتوانند آنها را با قیمت دلخواه خود 
به فروش برســانند.پوریان براین باور است که وزارت جهاد کشاورزی مسئولیت و 
نظارت را بیشتر کرده و سعی دارد با فشار بیشتر شرکت ها گوشت های وارداتی را 
در مراکزی که برایشان تعیین شده با نرخ های مصوب عرضه کنند، البته با اقدامات 
وزارت جهاد کشاورزی و دیگر دستگاه های نظارتی این تخلفات کاهش یافته و تا 

حدودی مهار شده است.



انرژی 
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تعیین حداقل دستمزد 
کارگران پایین تر از نرخ 
تورم مغایر قانون است

عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: مطابق ماده ۴1 قانون کار، باید مزد و مزایا و عیدی کارگران مطابق نرخ تورم واقعی محاسبه شود.
سید نظام الدین موسوی با اشاره به محاسبه قیمت محصولات تولید داخلی بر اساس قیمتهای جهانی، گفت: وقتی سوال می کنیم چرا محصولات داخل کشور مثل محصولات فولادی و پتروشیمی را به 
صورت دلاری و جهانی محاســبه می کنند و می فروشــند، عده ای برآشــفته می شوند که چرا تولید کشور را دچار مشکل می کنید؟ وقتی بنگاه های بزرگ فولادی و پتروشیمی محصولاتشان را جهانی و دلاری 

محاسبه و می فروشند چرا دستمزد کارگران را با نرخ جهانی و دلاری محاسبه نمی کنند؟
موسوی توضیح داد: پاسخ این سوال معلوم است. چون اینجا دلاری بودن و جهانی شدن به نفعشان نیست. با این همه، ماده ۴1 قانون کار، صراحتا تاکید دارد که مزد، مزایا  و عیدی کارگران باید بر اساس 
نرخ تورم واقعی محاسبه  و اعلام شود.موسوی بیان کرد: تعیین هر رقمی پایین تر از نرخ تورم واقعی به عنوان حداقل دستمزد، مغایر نص صریح قانون و موجب تضییع حق کارگران عزیز  و تلاشگر کشور است 

و مسئولان تصمیم گیر در این زمینه باید این صراحت قانونی را مد نظر قرار دهند.

کریم حسن پور      |   طی روزهای گذشته مصرف بنزین در یک روز به ۱۳۲ میلیون لیتر رسید اکنون پیش بینی ها حاکی از آن است که 
مصرف بنزین در ایام عید به رکورد جدید دست یابد.

  تشکیل کارگاه آموزشی ازدواج در تعزیرات حکومتی

سید محمد جواد عرفان فر/ یزد ؛یک دوره کارگاه آموزشی 
آگاهی بخشی وجوه مثبت ازدواج به هنگام، تعدد فرزندان 
و حمایت از نقش مادری برای کارمندان اداره کل تعزیرات 
حکومتی یزد با حضور مشــاور خانواده حجت الاســلام 
صالحی برگزار شد.کارگاه آموزشــی با موضوع » آگاهی 
بخشی نســبت به وجوه مثبت ازدواج به هنگام ، تعداد 
فرزندان و حمایــت از نقش مادری « با حضور مشــاوره 
خانواده حجت الاسلام صالحی در سالن اجتماعات شهید 
شیری اداره کل با حضور مدیرکل و معاونین و همکاران 
گرامی مرکز استان تشکیل شد.در این کارگاه آموزشی 
ابتدا مدیرکل تعزیرات حکومتی ضمن قبولی طاعات و 
عبادات در ماه مبارک رمضان و خوش آمدگویی حجت 
الاسلام صالحی گفت: مهمترین سرمایه هر سیستم یک 
جامعه ای نیروی انسانی است که در صورت نبود سرمایه 
انسانی اساس کار جامعه پیش نخواهد رفت و پیری و بالار 
رفتن سن جامعه باعث تبعات زیاد اجتماعی از جمله رکود 
اقتصادی خواهد شد. در ادامه حجت الاسلام صالحی با 
عرض قبولی طاعات و عبادات کارکنان در ایام ماه مبارک 
رمضان و تشکر از برگزار کنندکان این جلسه با اشاره به 
اینکه آرامش و آســایش یکی از اهداف مهم ازدواج است 
گفت: خانواده یکی از اجزای اصلی و مهم فرهنگ و ادب 
جامعه و همچنین یکی از مظاهر آن در هر دوره محسوب 
می شــود و یکی از اهداف مهم ازدواج و تشکیل خانواده 
رسیدن به آرامش اســت و چنین آرامشی برای حفظ و 
تعالی خانواده ضروری اســت. در پایان جلســه از طرف 
مشاوره خانواده سوالاتی مطرح شد که بصورت پرسش و 

پاسخ بین همکاران انجام شد.

  مدیر عامل شرکت نفت و گاز کارون در ردیف مدیران 
موفق ملی و پیشرو در کیفیت و نوآوری قرار گرفت

در چهارمیــن اجلاس سراســری مدیران پیشــرو در 
کیفیت و نوآوری بــا رویکرد تجلیــل از مدیران موفق 
ملی، از مهندس حســن شــهرونی مدیر عامل شرکت 
بهره برداری نفت و گاز کارون تقدیر شــد.در چهارمین 
اجلاس سراسری مدیران پیشــرو در کیفیت و نوآوری 
با رویکرد تجلیــل از مدیران موفق ملی که یکشــنبه 
2۰ اسفند 1۴۰2 در مرکز همایش های صدا و سیمای 
جمهوری اسلامی با حضور شــرکت ها و سازمان های 
مختلف دولتی ، خصوصی و نیمه خصوصی فعال در حوزه 
کیفیت و نوآوری برگزار گردید، مهندس حسن شهرونی 
مدیر عامل شــرکت بهره برداری نفــت و گاز کارون از 
بین ۶3 شــرکت کننده، در ردیف 1۰ مدیر موفق ملی 
و پیشرو در کیفیت و نوآوری برگزیده و تجلیل شد.این 
انتخاب برای فعالیت های شرکت بهره برداری نفت و گاز 
کارون در حوزه کیفیت و نوآوری، استفاده از زیر ساخت 
تکنولوژی هــای نوین در بهبود سیســتم های کیفیت 
و مدیریت،ارتقاء بهره وری،فراهم نمودن زیر ســاخت 
های توانمند ســازی نیروی کار متخصص،بهره مندی 
از نوآوری و کیفیت در فعالیت هــای تولیدی و اجرای 
پروژه های محیط زیستی با رویکرد توسعه پایدار صورت 
گرفت که در پایان این آیین لوح تقدیر و تندیس اجلاس 
به شــرکتهای برتر از جمله شــرکت نفت و گاز کارون 
اهدا گردید.در آذر و بهمن ماه ســال جاری نیز شرکت 
بهره بــرداری نفــت و گاز کارون در چهارمین اجلاس 
سراســری تعالی کیفیت ایران موفق به کســب نشان 
تعالی و تقدیرنامه ۵ ستاره کیفیت و مشتری مداری و در 
پنجمین اجلاس چهره های نامی صنعت نیز مدیر عامل 
شــرکت بهره برداری نفت و گاز کارون به عنوان مدیر 

جهادی برتر انتخاب گردیده بود.

مصرف بنزین در انتظار رکوردی جدید

نشست بصیرت افزایی ویژه خانواده کارکنان مرکز اسلامی استان گلستان 

سیستان و بلوچستان در سفرهای نوروزی جایگاه خاصی دارد

با حضور آیت الله نورمفیدی نماینده ولی فقیه در استان گلستان، نشست بصیرت 
افزایی ویژه خانواده کارکنان مرکز اسلامی گلستان برگزار شد.

  مومنی : گلســتان - به گزارش روابط عمومی مرکز اسلامی گلستان، در آغازین 
روزهــای ماه مبارک رمضان و بهار قرآن، نشســت صمیمی و بصیرت افزایی خانواده 
کارکنان مرکز اسلامی گلستان با حضور حضرت آیت الله نور مفیدی نماینده ولی فقیه 
در استان گلستان و امام جمعه گرگان در مسجد جامع گلشن گرگان برگزار گردید.

آیت الله نورمفیدی در این دیدار با اشاره به نزدیک شدن عید نوروز، گفت: نو شدن 
حکمت الهی است و روان انسان هم نیاز به نو شدن دارد و نو می شود.

وی با بیان اینکه، ما انسان ها نیز باید خود را نو کنیم وگرنه نابود می شویم، افزود: 
همانطور که خداوند متعال در آغاز فصل بهار طبیعت را نو می کند ما انسانها نیز باید 
خود را نو و تازه کنیم و بهترین فرصت برای نو شدن انسان، ماه مبارک رمضان است.

نماینده ولی فقیه در استان گلستان در بخش دیگری از سخنان خود ضمن تشکر 
از اقدامات و تلاش های مدیر و کارکنان مجموعه مرکز اســلامی گلســتان گفت: از 
تلاش و کار خوب شــما تشــکر می کنم و تا می توانید کاری کنید که همه شــما را 

دوست داشته باشند. 
آیت الله نورمفیدی با اشاره به اینکه، این ایده و تفکر امام راحل و مقام معظم رهبری 
بوده و به نفع امت اسلامی است، افزود: این مجموعه از اوایل انقلاب تشکیل شد و با 
جدیت به دنبال مساله وحدت و تقریب است و ما نیز در این راه مهم از روش خداوند، 

پیامبر )ص( و ائمه معصومین فهمیدیم و عمل می کنیم.
وی اظهار کرد: مرکز اسلامی گلستان مجموعه ای است که فلسفه اصلی کشور یعنی 

وحدت و تقریب را پیگیری می کند و علاوه برآن یک تکلیف شرعی است.
نماینده ولی فقیه در اســتان گلســتان با تاکید بر در نظر داشتن نکته محوری و 
اساسی این مجموعه یعنی مساله وحدت و تقریب، بیان کرد: تمام سعی و تلاش دشمن 
برای جدا کردن و ایجاد تفرقه اســت. تاحالا نشده که از اختلاف بهره ببریم و به نفع 
مصالح مسلمین باشد، بلکه ما از اختلاف ضرر کرده ایم. در این راستا باید برای مقابله 

با دشمن با جدیت بیشتری تلاش کنیم. 
آیت الله نورمفیدی اظهار کرد: در جنایات غزه اگر مسلمانان فقط به آیات قرآن توجه 
می کردند نتیجه اش چنین نمی شد. امروز آفریقای جنوبی از مردم مظلوم فلسطین 
حمایت می کند و علیه اسرائیل به مجامع بین المللی شکایت می کند و محکم پایش 

ایستاده است، آن وقت مسلمانان و کشورهای اسلامی چکار کردند؟ 
وی افزود: کشــورهای اســلامی مانند یمن، لبنان و سوریه که در حمایت از مردم 
فلســطین و غزه با جنایات اســرائیل مخالفت کردند، بوی حضرت  علی )ع( به مشام 
دلهایشان خورده است.  حجت الاسلام نورعلی دیلم رئیس مرکز اسلامی استان گلستان 
نیز در این نشســت،  ضمن تقدیر و تشکر از حضور آیت الله نورمفیدی گفت: نصایح، 
رهنمودها و نگاه وحدت آفرین آیت الله نورمفیدی همیشه ایام سرلوحه کارها و برنامه 

های کارکنان مرکز اسلامی گلستان است. 
وی افزود: خانواده ها نقش تاثیرگزاری در ایجاد محبت و همدلی بین همکاران و 
مجموعه مرکز اسلامی دارند که این مهم باعث افتخار آفرینی، موفقیت، سربلندی و 
توفیقات بیشتر کارکنان این مجموعه نزد جامعه مخاطب و از سوی دبیرخانه شورای 

برنامه ریزی مدراس علوم دینی اهل سنت کشور شده است. 
گفتنی است در این مراسم، با حضور آیت الله نورمفیدی نماینده ولی فقیه در استان 
گلستان و حجت الاسلام دیلم رئیس مرکز اسلامی از کارمندان نمونه کشوری، استانی و 
شایسته تقدیر و همچنین همسران همکاران مرکز اسلامی گلستان تجلیل به عمل آمد.

به گزارش محســن تازه روز، معاون گردشــگری وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی گفت: سیستان و بلوچســتان به لحاظ موقعیت و ظرفیت هایی که دارد 

همواره در سفرهای نوروزی جایگاه خاصی دارد.
علی اصغر شالبافیان در سفر به زاهدان اظهار کرد: در این سفر ضمن عرض خداقوت 
به همکاران در جلسه ای که با حضور استاندار تشکیل می شود موضوعات محتلف ستاد 
خدمات ســفر مطرح خواهد شد و آخرین  وضعیت آمادگی کمیته ها به منظور میزبانی 

شایسته از مسافران نوروزی مورد بررسی قرار می گیرد.
معاون گردشــگری وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی افزود: سیستان 
و بلوچستان همه ساله در ایام نوروز میزبان گردشگران زیادی خواهد بود که به جهت 
اقلیم و آب و هوای مطلوب، ســواحل زیبا، تاریخ و فرهنگ غنی چند هزار ساله استان 
و علی الخصوص روحیه میهمان نوازی و خونگرمی مردم سیســتان و بلوچستان موجب 
می شود تا استقبال بسیار زیادی از سفر به این استان صورت بگیرد و همواره در سفرهای 

نوروزی از جایگاه خاصی برخوردار باشد.
به گفته شالبافیان، به منظور کاهش مشکلاتی که در سال های گذشته در خصوص 
سوخت و تامین برخی مایحتاج وجود داشته نیز برنامه ریزی های لازم صورت گرفته و 

امیدواریم در نوروز امسال چالش کمتری داشته باشیم.
او ادامه داد: در خصوص اســکان اضطراری مســافران در برخی از مناطق پر بازدید 

استان مانند چابهار نیز تمهیدات مناسبی اندیشیده شده که با همکاری سایر دستگاه ها 
انجام می شود.معاون گردشگری وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی تاکید 
کرد: سیستان و بلوچستان پروژه های سرمایه گذاری متعددی دارد که در حال اجراست 
و سیمای گردشگری این استان را در سال های آتی بسیار متفاوت خواهد کرد و سرمایه 
گذاری هایی که در حوزه گردشگری ساحلی، دریایی و کشاورزی صورت می گیرد نیز بر 

جذابیت های سفر به استان خواهد افزود.

شالبافیان ادامه داد: سیستان وبلوچستان در حوزه حمل و نقل هوایی هم خوشبختانه 
نسبت به گذشته رو به بهبود است و تعداد پروازها افزایش پیدا کرده و در مجموع پروژه های 

سرمایه گذاری استان رشد قابل توجهی خواهد داشت.
او افزود: یکی دیگر از نکاتی که حائز اهمیت بود موضوع پروژه های ســرمایه گذاری 
اســتان اســت و با اعتباراتی که از محل ملی و استانی گذاشته می شود با جهش قابل 

توجهی رو برو خواهد بود.
معاون گردشگری وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی بیان کرد: سیستان و 
بلوچستان یک نقش محوری دیگری هم دارد که در واقع دروازه ورود گردشگران و زائرانی 
از کشور پاکستان و افغانستان است از مرزهای ریمدان و میرجاوه وارد کشور می شوند و 
طی سال های اخیر نیز تلاش های زیادی برای تقویت زیرساخت های آن انجام شده و در 
این سفر نیز با مساعدت وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی موضوع ارائه 
خدمات مطلوب و مناسب تر به مسافران و زائران کشورهای همسایه که از این طریق وارد 
می شوند، بررسی خواهد شد.شالبافیان ادامه داد: سیستان و بلوچستان 23 رویداد در سامانه 
رویدادهای ملی کشور به ثبت رسانده که بیانگر تنوع رویدادهای استان است که مبتنی 
بر گردشــگری کشاورزی، خوراک، فرهنگی و... است که باید برای آن برنامه ریزی ویزه 
ای داشته باشیم تا ظرفیت های سیستان وبلوچستان به نحو مطلوبی به اطلاع مسافران 

و گردشگران داخلی و خارجی برسد.

روزهای پایانی ســال گذشــته مصــرف بنزین رکــورد زد و دقیقاً در آخرین روز ســال مصرف 
بنزیــن بــه 1۴۴ میلیون لیتر رســید. البته مقدار مصرف بنزین کشــور در فاصلــه روزهای 2۰ تا 
2۷ اســفندماه امســال به طور میانگین 11۷ میلیون لیتر در روز بوده که نســبت به مدت مشــابه 
ســال 1۴۰۰، 13.۵ درصــد افزایــش یافته اســت. مصرف بنزین کشــور در طول امســال به طور 
 میانگین روزانه 1۰۴ میلیون و ۵۰۰ هزار لیتر بود که در مقایســه با مدت مشــابه ســال پیش از آن

 )1۴۰۰(، 2۰.۶ درصد افزایش نشان می دهد.
در حال حاضر مصرف بنزین 11۵ میلیون لیتر در روز است که با نزدیک شدن به ایام نوروز پیش 
بینی می شود این رقم افزایش داشته باشد چندی پیش مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
با تأکید بر آمادگی و نظارت کامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی برای توزیع نوروزی سوخت 
در کشــور گفت: پیش بینی می کنیم مصرف روزانه بنزین در ایام سفرهای نوروزی به صورت میانگین 
به بیش از 12۰ میلیون لیتر برسد. این در حالیست که در دهه ابتدایی اسفند و تعطیلات چند روزه 
مصرف بنزین و 132 میلیون لیتر هم رســید. جواد اوجی وزیر نفت در واکنش به این موضوع اذعان 

کرد، مصرف بنزین کشور به 132 میلیون لیتر در یک روز رسیده است.
ســالاری نسب با اشاره آغاز ســفرها از روزهای گذشته با توجه به تقارن ماه مبارک رمضان و ایام 
نوروز و حجم بالای این ســفرها از آمادگی کامل انبارهای و مناطق شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی برای توزیع ســوخت نوروزی مسافران خبر داد و افزود: با توجه به نیاز مردم برای استفاده بهتر 
از خدمات جایگاه های عرضه سوخت، نظارت جدی بر نحوه توزیع بنزین، تعداد کارت آزاد جایگاه ها و 

نیز رعایت موارد ایمنی جایگاه ها در طرح نظارت انجام خواهد شد.
جلیل ســالاری مدیر عامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی در رابطه با اینکه آیا 
برای تأمین بنزین برای ایام نوروز نیاز به واردات داریم، این مساله در حال برسی دانست و اذعان کرد، 

اقدامات لازم در این راستا انجام شده است.
به گفته وی با توجه به اینکه تعمیرات اساسی در پالایشگاه های کشور برنامه ریزی های لازم انجام 
شــده است یکی از واحدهای ستاره در مرحله تعمیرات اساسی بود که از ابتدای ماه جاری وارد مدار 

سرویس شد و اکنون در ظرفیت کامل قرار دارد.
البته نکته قابل توجه آن است که سالاری میزان تولید و مصرف را معادل دانست. اکنون با توجه 
به اینکه سال گذشته مصرف بنزین در روزهای پایانی سال از 1۰۵ میلیون لیتر به 1۴۴ میلیون لیتر 
رسید و در دو هفته گذشته با تعطیلات چند روزه مصرف بنزین از 11۵ میلیون لیتر به 132 میلیون 
رسید به نظر می رسد در چند روز آینده شاهد رکورد جدیدی برای مصرف بنزین باشیم چرا که مصرف 
12۰ میلیون لیتری امری بدیهی به نظر می رســد و شــرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی باید 

آمادگی برای تأمین دست کم 1۵۰ میلیون لیتر بنزین را داشته باشد.
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نایب رئیس اتاق بازرگانی ، صنایع معادن اردبیل گفت: لغو پیمان ســپاری ارزی برای صادرکنندگان، تک نرخی شــدن ارز و تغییر سیاســت نظام چند نرخی ارز مهمترین مطالبه فعالان اقتصادی و پیام 
بخش خصوصی است.

حسین پیرموذن گفت: تعلیق کارت های بازرگانی به خاطر پیمان سپاری ارزی بیشترین ضربه را به صادرات بویژه در حوزه محصولات کشاورزی و کشاورزانی وارد کرده که بهترین محصولات را تولید می کنند.
وی با بیان اینکه سیاست نظام چندنرخی ارز موجب ناکارایی، عدم تخصیص بهینه منابع و ترویج فساد و رانت  اقتصادی می شود، تصریح کرد: اگر در کشور به دنبال توسعه صادرات و رونق تولید هستیم 

تک نرخی شدن و تثبیت قیمت ارز می تواند راهگشا باشد.
نایب رئیس اتاق ایران ادامه داد: تهیه و خرید مواد اولیه از بازار با نرخ آزاد توسط صادرکنندگان از یک سو و از سوی دیگر الزام به ثبت ارز صادراتی در سامانه نیما و قیمت گذاری ارز حاصل از صادرات 

با نرخ نیمایی و تفاوت میان این دو نرخ تولید و صادرکننده را متضرر کرده و عملا راه صادرات در کشور را مسدود می کند.

تک نرخی شدن ارز مطالبه 
اصلی تجار و سرمایه 

گذاران است

در حوزه زوج و فرد 
کردن محدوده شهری 

شش دوربین ثبت تخلف 
و ترافیکی اضافه کردیم 

و افزایش صددرصدی 
دوربین ها اقدام خوبی 

در حوزه هوشمندسازی 
بوده است.

همدان- فتانه ازانی- شهرداری همدان گفت: برای کمک به تولید مسکن ۱۱۸ هکتار به این حوزه اختصاص داد و این مساحت به شهر همدان اضافه شد.
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ایران زمین  

    ساخت بزرگترین شهربازی شمال کشور در 
آق قلا به مرحله اخذ مجوز رسید

فرماندار آق قلا گفت: ســاخت بزرگترین شهربازی 
شمال کشور در آق قلا در زمینی به مساحت هشت 
هکتار و با مشخص شدن سرمایه گذار بومی به مرحله 
اخذ مجوز رسید.سلیمان هاشمی گفت: این شهربازی 
در عرصه 21 هکتاری ساخته می شود و طبق توافق 
اولیه قرار است مجموعه کامل سرگرمی و بازی با اعتبار 

اولیه پنج هزار میلیارد ریال در آن ایجاد شود.
وی بیان کرد: رقم تعیین شده برای سهم سرمایه گذار 
مربوط به سال گذشته اســت و با توجه به نرخ تورم 

احتمال افزایش آن وجود دارد.
فرماندار آق قلا افزود: همچنین در 13 هکتار از عرصه 
این زمین، به یاد چهار هزار شــهید گلستان درخت 
کاشته خواهد شد تا با ایجاد فضای سبز، مکانی مناسب 

برای گذران اوقات فراغت شهروندان فراهم شود.
وی ادامه داد: به دلیل نبود مکان مناسب، شهروندان 
آق قلایی برای تفریح با پیمودن مســافت حدود 1۵ 
کیلومتری به تفرجگاه های جنگلی گرگان می روند که 
امیدواریم با راه اندازی این شهر بازی، فرصت گذراندن 

اوقات خوش با خانواده در این شهر فراهم گردد.
هاشمی گفت: یکی از نیازهای جدی آق قلا برای رفع 
محرومیت های تاریخی، اجــرای طرح های بزرگ و 
اثرگذار با استفاده از ســرمایه بخش خصوصی بود 
که برای رســیدن به این هدف، کارگروه ویژه جذب 
سرمایه گذار تشــکیل و اقدامات مهمی نیز در این 
بخش انجام شد.فرماندار آق قلا گفت: توجه ویژه دولت 
سیزدهم به این شهرستان به ویژه در سفرهای دور 
اول و دوم رییس جمهور باعث شد تا آق قلا در مسیر 
توسعه شتابان قرار بگیرد.هاشمی اظهار کرد: یکی از 
مهمترین اتفاقاتی که بعد از سفر رییس جمهور در 
آق قلا رخ داد، حل مشــکل پتروشیمی گلستان در 
حوزه جغرافیایی مشترک این شهرستان با گمیشان 
است که با توجه به امکان ایجاد 2 هزار و ۵۰۰ فرصت 
شغلی مستقیم، شور و نشاط اجتماعی فراوانی بین 
مردم به ویژه جوانان منطقه ایجاد کرد.وی خاطرنشان 
کرد: همچنین قرار داشتن حدود 11.۵ هکتار از 12.۵ 
هکتار منطقه آزاد اینچه بــرون در حوزه جغرافیایی 
آق قلا نیز نویدبخش روزهای خوش برای ســاکنان 
این شهر تاریخی است.هاشمی یادآور شد: یکی دیگر 
از اقدامات دولت سیزدهم در این شهرستان، احداث 
بازارچه صنایع دســتی آق قلا به عنــوان بزرگترین 
بازارچه صنایع دستی شــمال شرق کشور است که 
با افتتاح آن در سفر دوم رییس جمهور ۶۰ غرفه در 

اختیار فعالان صنایع دستی منطقه قرار گرفت.

به گزارش  روزنامه آوای اقتصاد سیدمسعود حسینی در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: سه پروژه بزرگ پل شهید همدانی، پل غدیر و بازار سینا 
افتتاح شد و با رفع مشکل پارکینگ آقاجانی بیگ و تغییر پیمانکار، امیدواریم سال آینده این پروژه نیز به بهره برداری برسد.

وی افزود: در مدیریت شهری همدان اصلی ترین موضوع اتخاذ سیاست اتمام پروژه های نیمه تمام است به طوریکه شهرداری و شورای شهر 
ریسک بزرگی کرده و قدم بزرگی برداشت و چهار پروژه بزرگ پل شهید همدانی، پل غدیر، پارکینگ آقاجانی بیگ و بازار سینا را پیگیری کرد 

تا انجام شود.

 افزایش 5۱ درصدی ناوگان اتوبسرانی
حسینی با بیان اینکه ۵1 درصد ناوگان اتوبوسرانی طی یک سال افزایش پیدا کرده است، خاطرنشان کرد: خرید 12 دستگاه اتوبوس جدید، 
نوسازی 2۶ دستگاه و بازسازی 2۴ دستگاه از جمله اقدامات انجام شده در یک سال گذشته است در ضمن در حال حاضر نوسازی ۴۰۰ تاکسی هم 
انجام شده و به دنبال افزایش تعداد نوسازی تاکسی ها با افزایش سهمیه هستیم و طرح جامع ترافیک همدان را هم پیگیر هستیم تا مصوب شود.

کمک ۱۱۸ هکتاری شهرداری همدان به تولید مسکن

وی با بیان اینکه قیمت قیر ســه برابر شد اما 2۰۰ هزار تن آسفالت ریزی در این 
دو سال انجام گرفت، افزود: مناطق کم برخوردار و محروم در اولویت بودند و در حوزه 
ترافیکی بازارچه الماس غرب را داشتیم که اقدام خوبی در مدیریت شهری بود تا 3۸ 

باب مغازه افتتاح، تملک و معبرگشایی انجام شود.
شهردار همدان با بیان اینکه در حوزه هوشمندسازی افزایش دوربین های ثبت تخلف 
را در سطح شهر داشتیم، تصریح کرد: در حوزه زوج و فرد کردن محدوده شهری شش 
دوربیــن ثبت تخلف و ترافیکی اضافــه کردیم و افزایش صددرصدی دوربین ها اقدام 

خوبی در حوزه هوشمندسازی بوده است.
وی ادامه داد: امسال ۴3 هزار متر در 33 محور جدولگذاری در شهر همدان انجام 
شــده و 1۰۵ هزار مترمربع پیاده رو ســازی را در مناطق چهارگانه داریم که برخی از 
آنها افتتاح شــده و در حوزه زمین های ورزشی و چمن های مصنوعی 1۰ پروژه انجام 

شده است.

 ثبت جهانی هگمتانه
وی با بیان اینکه در حوزه گردشــگری اقدامات خوبی انجام شده است، افزود: در 
حوزه گردشگری ثبت جهانی هگمتانه را داشتیم به طوریکه همه دستگاه ها برای ثبت 
جهانی پای کار آمدند و امروز شاهد هستیم شهرداری در بازآفرینی پیش قدم شده و 
جداره سازی پیاده روهای بوعلی و اکباتان را انجام داد و امیدواریم سال آینده عملیات 

ثبت جهانی به مرحله نهایی برسد.
شــهردار همدان با بیان اینکه در حوزه حمل و نقل ایجاد خطوط BRT به صورت 
آزمایشی از میدان بیمه تا شهرک فرهنگیان را اجرایی کردیم، مطرح کرد: 12 اتوبوس 

را در این خط به کار بردیم که خوشبختانه بازتاب خوبی داشته است.
وی در ادامه یادآور شد: شهرداری همدان برای کمک به تولید مسکن 11۸ هکتار 
به این حوزه اختصاص داد و این مساحت به شهر اضافه شد به طوریکه تقریبا از سهم 

شهرداری 23 هکتار به امر تولید مسکن اختصاص می یابد.
حسینی با بیان اینکه تملک و بازگشایی 2۶ معبر را در دستور کار داریم، خاطرنشان 
کرد: طی دو ســال یک درصد بودجه را در حوزه هوشمندســازی مدیریت شهری و 
۶۶ میلیارد تومان برای این امر اختصاص داده شــده است به طوریکه سرمایه گذاری 
فیبرنوری نیز انجام گرفت و قرارداد ۸۵ کیلومتری بسته شده که تاکنون ۶۰ کیلومتر 
انجام شده و این امر باعث کاهش زمان حضور شهروندان در شهرداری شده و رویکرد 

ضدفساد از طریق سامانه الکترونیک مدیریت شهری مدنظر است.
وی بــا بیان اینکه 9۰۰ مترمربع در 12 نقطه پوشــش رودخانه را انجام دادیم و 
این اقدام مقطعی با توجه به درخواســت شهروندان بوده است، گفت: زیرساخت های 
گردشگری را مورد توجه قرار دادیم و امروز شاهد هستیم ادامه روند از جمله ساخت 

سرویس های بهداشتی اجرایی می شود.

 راه اندازی نخستین مرکز داده سیار از پروژه های شاخص
شهردار همدان مطرح کرد: راه اندازی نخستین مرکز داده سیار از پروژه های شاخص 
در کلانشهرها در کشور با اعتبار 21 میلیارد تومان انجام شده و اورهال مرکز داده های 

سیار با 1۰ میلیارد تومان از دیگر اقدامات بوده است.
حســینی با بیان اینکه ۸۵ درصد کار ارائه خدمات الکترونیکی انجام شده است، 
ادامه داد: کاهش زمان صدور پروانه ساختمانی را طبق قول داده شده انجام می دهیم 

و ۴۰ درصد پرونده های صادر شده در کمتر از ۴۵ روز بوده است.
حسینی افزود: در حوزه تصدیق صدور گواهینامه اقدام خوبی انجام شده است به 
طوریکه 3۰ درصد از پروانه های صادر شده در کمتر از 9۰ روز بوده و حدود 3۰ درصد 

از پرونده ها هم بالای 9۰ روز چرا که این پرونده ها خاص بودند.
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 وزیر ورزش و جوانان درباره وضعیت نابسامان ورزشگاه آزادی، گفت: پروسه بازسازی این ورزشگاه در حال انجام است و دولت مصمم است که بیش از هزار میلیارد تومان را برای تکمیل 
بازسازی مجموعه ورزشی آزادی اختصاص دهد.کیومرث هاشمی در حاشیه مراسم افتتاح هتل فوتبال در مرکز تیم های ملی فدراسیون، اظهار داشت: این هتل با همکاری شهرداری تهران و با 
ظرفیت ۴۴ نفر به مرحله افتتاح و بهره برداری رسید که خوشبختانه در خور شان ملی پوشان و وزشکاران ماست. خدمات رفاهی خوبی مثل رستوران و آب درمانی در کنار اتاق ها، ساخته شده 
است و به نظرم یک مجموعه کامل و جمع و جور است که جای تقدیر و تشکر دارد.وی افزود: توسعه زیرساخت های فوتبال می تواند به توسعه فوتبال کشور کمک کند. به خاطر همه گیری و 
سطح علاقه مندی، هیات های ورزشی زیادی در این رشته داریم که بیشترین آمار را در کشورهای منطقه به خود اختصاص داده است. حدود ۶9 میلیون متر مربع فضا را در اختیار این رشته 
گذاشته یم و 2۰ میلیون متر مربع فضای مفیدی است که خود بازیکنان از آن استفاده می کنند. حدود ۵2۷9 زمین فوتبال چمن طبیعی و مصنوعی در اختیار ورزشکاران ایران است. یعنی ۴۴ 

درصد اماکنی که تحت مالکیت وزارت ورزش قرار دارد، متعلق به فوتبال است.

بودجه یک هزار میلیاردی 
برای بازسازی مجموعه آزادی 
تخصیص داده می شود

   هافبک استقلال محروم شد
هافبک تیم اســتقلال از دیــدار مقابل هوادار 

محروم شد.
 امید حامدی فر هافبک تیم استقلال از دیدار 

فردا )یکشنبه( این تیم مقابل هوادار محروم شد.
حامدی فر در دیدار برابر پرسپولیس از داور کارت 
زرد دریافت کرد تا 3 اخطاره شــود و از حضور در 
دیدار فردا محروم باشد.هافبک استقلال پیش از 

یک بار ۴ اخطاره شده بود. 

دلداری »رم« به سردار آزمون
تیم فوتبال رم نسبت به گل مردود سردار آزمون 

در دیدار برگشت لیگ اروپا واکنش نشان داد.
تیم فوتبال »رم« ایتالیا در دیدار برگشت مرحله 
یک هشــتم نهایی لیگ اروپا در حالی به مصاف 
»برایتون« رفت که بازی رفت را با نتیجه ۴ بر صفر 
پیروز شده بود و در دیدار برگشت با نتیجه یک بر 
صفر شکست خورد.سردار آزمون در این دیدار از 
ابتدا در ترکیب رم قرار داشت و موفق شد یک گل 
تماشایی با ضربه برگردان به ثمر برساند اما داور این 
گل را مردود اعلام کرد تا یکی از زیباترین گل های 
فصل جاری لیگ اروپا به ثبت نرسد.باشگاه رم در 
صفحه خود در شبکه اجتماعی »ایکس« )توییتر 
سابق( نسبت به این گل واکنش نشان داد و ضمن 
انتشار ویدئویی از به ثمر رسیدن این گل خطاب 
به این مهاجم ایرانی نوشت: این گل در هر صورت 

یک گل زیبا است سردار!

  هفت زوج آقای گلی در فوتبال ایران
در تاریخ فوتبال ایران تاکنون بازیکنانی بوده اند 
که در کنار یکدیگر به عنوان مشترک آقای گلی 
یک فصل مسابقات دست یافته اند و حالا دو مهاجم 

سپاهان در آستانه کسب این عنوان هستند.
تیم فوتبال ســپاهان اصفهان در این فصل از 
رقابت های لیگ برتر و تا پایان هفته بیستم با دو 
بازی کمتر از سایر تیم های بالانشین با 3۴ امتیاز 

در مکان چهارم جدول قرار گرفته است.
ایــن تیم با 3۸ گل زده بهترین خط حمله در 
بین سایر تیم های لیگ برتر را دارد و آمار تیم دوم 
که تراکتور باشد با زردپوشان 1۰ گل اختلاف دارد، 
شاگردان »پاکو خمز« 2۸ گل به ثمر رسانده اند. رضا 
اسدی و شهریار مغانلو دو مهاجم سپاهان در مجموع 
و تا به این هفته از مسابقات، 2۰ گل برای این تیم 
در لیگ برتر زده اند. آنها رقابت تنگاتنگی برای کسب 

عنوان آقای گلی در فصل بیست و سوم دارند.
در تاریخ فوتبال باشــگاهی در ایران بازیکنانی 
بوده اند که به طور مشترک در پایان فصل به عنوان 
آقای گل معرفی شده اند و حالا اسدی و مغانلو که 
هر کدام 1۰ گل برای سپاهان به ثمر رسانده اند این 
امکان را دارند تا به سرنوشت آن نفرات دچار شوند.

سال 13۵۰، صفر ایرانپاک و حسین کلانی از 
پرسپولیس هر دو با 11 گل زده در جام منطقه ای به 
عنوان آقای گلی رسیدند. سال 13۵3، غلامحسین 
مظلومی از استقلال و عزیز اسپندار از ملوان با 1۰ 

گل زده آقای گل جام تخت جمشید شدند.
در فصل ۷۸- 13۷۷ جــام آزادگان، کوروش 
برمک از تراکتورســازی و عبدالجلیل گل چشمه 
از ابومســلم با 1۴ گل زده به عنــوان آقای گلی 
دست یافتند. در ســال ۸۰- 13۷9، علی سامره 
از استقلال و رضا صاحبی از ذوب آهن با 1۴ گل 
زده در جام آزادگان مشــترکا به عنوان آقای گلی 
دست پیدا کردند.سال ۸۶- 13۸۵، مهدی رجب 
زاده از ذوب آهن و »عرفان اولروم« از ابومســلم با 
1۷ گل زده تبدیل به اولین بازیکنانی شــدند که 
در لیگ برتر مشترکا به عنوان آقای گلی در پایان 
فصل دســت می یابند. سال ۸۷- 13۸۶، محسن 
خلیلی از پرسپولیس و هادی اصغری از راه آهن با 
1۸ گل زده به این مقام رسیدند.سال 9۸- 139۷، 
»کی روش استنلی« از سپاهان و »لوسیانو پریرا« از 
فولاد تبدیل به نخستین زوج خارجی فوتبال ایران 
شدند که به عنوان آقای گلی مشترک با 1۶ گل زده 
دست یافتند و حالا مغانلو و اسدی هم این شانس 
را دارند تا به طور مشترک به هشتمین زوج آقای 

گلی در پایان فصل انتخاب شوند. 

  امتیاز گرفتــن از تیم های مدعی کار 
بزرگی بود

هاجر دباغی گفت: تیم ســپاهان در نیم فصل 
دوم با شکست ملوان و تساوی مقابل خاتون بم و 
شهرداری سیرجان امتیازهای خوبی را کسب کرد.

هاجر دباغی مهاجم تیم فوتبال بانوان سپاهان 
در گفت و گو با خبرنگار مهر، درخصوص کیفیت 
رقابت های لیگ برتر اظهار داشت: امسال هم لیگ 
به خوبی برگزار شد البته هنوز سه هفته از مسابقات 
باقی مانده است ولی در مجموع تیم ها شرایط خوبی 
داشتند. بازیها با هیجان دنبال می شد. البته من ۶ 
بازی اول فصل را در لیگ ایران نبودم اما نتایج به 
دست آمده نشان می دهد که فوتبال زنان امسال 
لیگ خوبی را پشت سرگذاشت.وی در ادامه درباره 
عملکرد تیم ســپاهان در فصل جاری لیگ گفت: 
تیم سپاهان وضعیت خوبی دارد. سپاهان امسال 
با جوانگرایی و بومیگرایی وارد لیگ شد به همین 
دلیل روزهای ابتدایی آن هماهنگی و آمادگی لازم 
در تیم دیده نمی شد اما رفته رفته شرایط بهتر شد 
و تفکرات سرمربی توسط بازیکنان به خوبی اجرا 
شد. در نیم فصل دوم، ملوان را شکست دادیم، مقابل 
شهرداری سیرجان و خاتون بم به تساوی رسیدیم. 

فولادی ها فصل را با 
علیرضا منصوریان 

آغاز کردند اما اوضاع 
با سرمربی سابق 

استقلال و تراکتور 
چندان بر وفق مراد 

آنها پیش نرفت. 

آماری عجیب از تغییر مربی در فولاد؛ فرسنگ ها 
فاصله با دوران اوج
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سعید جمشیدیان    |      تیم فولاد خوزستان در یک سال اخیر مربیان مختلفی را روی نیمکت خود دیده که هیچکدام نیز عملکرد چشمگیری 
نداشته اند. در واقع این تیم که سابقه قهرمانی در لیگ برتر و جام حذفی را دارد، اکنون با دوران با شکوه خود فرسنگ ها فاصله گرفته است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/12/27
شماره : 1607

 تیم فوتبال فولاد خوزستان در یک سال اخیر وضعیت عجیبی داشته و اتفاقات رخ داده در این باشگاه ریشه دار خوزستان، بارها 
باعث خشم هواداران شده است. در یک سال اخیر این تیم، پنج سرمربی را به خود دیده است و حضور این مربیان روی نیمکت فولاد، 

به غیر از هزینه های گزاف، هیچ خروجی مثبتی برای این تیم نداشته است.
فولاد با هدایت جواد نکونام در فصل گذشته رقابت های لیگ قهرمانان آسیا نتایج خوبی گرفت اما فصل قبل اقدام عجیب این مربی 
در آستانه بازی حساس با الهلال عربستان، موجب ناراحتی و حتی خشم هواداران فولاد شد. مردان دیار کارون توانستند با شکست 
الفیصلی عربستان در مرحله یک هشتم نهایی رقابت های لیگ قهرمانان آسیا تاریخ سازی کنند و برای اولین بار به مرحله یک چهارم 
نهایی لیگ قهرمانان آسیا راه یابند. اما بعد از این بازی نکونام در نشست خبری گفت برای بازی بعد دیگر روی نیمکت فولاد نیستم. 

نکونام با این جمله رسما استعفا داد تا فضای اردوی فولاد با استعفای وی در آستانه بازی با الهلال وارد شرایط عجیبی شود.

  آماری عجیب از تغییر مربی در فولاد؛ فرسنگ ها فاصله با دوران اوج
فولاد پیش از اعزام به لیگ قهرمانان، در لیگ برتر شــرایط خوبی قرار نداشــت و با 3 شکســت متوالی راهی این رقابت ها شد. در 

این بین مدیران باشــگاه برای ادامه همکاری با نکونام جلسه ای را برگزار کردند که خروجی 
خاصی نداشت و همین موضوع سبب دلخوری سرمربی وقت این تیم شد. در ادامه نیز یکی 
از رسانه ها در خبری اعلام کرد بعد از پیروزی فولاد برابر الفیصلی، نکونام فرصت را غنیمت 
شمرده و پیشنهادات عجیبی را به مدیرعامل کارخانه فولاد داده که البته مورد موافقت قرار 

نگرفته است تا در نهایت نکونام و فولاد به پایان راه برسند.
در دیدار حساس فولاد با الهلال، هدایت این تیم برعهده حمیدرضا رجبی دستیار نکونام 
بود که در پایان خوزســتانی ها هرچند نمایش قابل قبولی داشتند، اما مغلوب پرافتخارترین 
تیم آسیا شده و از گردونه این رقابت ها کنار رفتند. بعد از این دیدار نیز رجبی از هدایت فولاد 

استعفا داد تا مدیران باشگاه به دنبال سرمربی جدیدی باشند.
بعــد از ۵ روز، علیرضــا منصوریــان بــه عنوان ســرمربی جدید این تیم معرفی شــد 
کــه واکنــش منفی هــواداران را به همــراه داشــت و آنها بارهــا در دیدارهــای خانگی 
فــولاد علیــه منصوریان موضع گرفتنــد. مــردان کارون در نهایت در پایان لیگ بیســت 
 و ســوم بــا این مربی بــا ۴۰ امتیــاز در رده هفتم جدول قــرار گرفتند. در شــرایطی که

 هواداران امیدوار بودند برای فصل جدید باشگاه سرمربی جدیدی را انتخاب کند اما فولادی ها 
تصمیم گرفتند با منصوریان وارد لیگ بیست و سوم شوند که بازهم با مخالفت علاقه مندان 

به این تیم همراه شد.

  آماری عجیب از تغییر مربی در فولاد؛ فرسنگ ها فاصله با دوران اوج
فولادی ها فصل را با علیرضا منصوریان آغاز کردند اما اوضاع با سرمربی سابق استقلال و 
تراکتور چندان بر وفق مراد آنها پیش نرفت. خوزستانی ها با منصوریان بدترین نتایج خود را 
در شــروع رقابت های لیگ برتر گرفتند و همین موضوع باعث خشم هواداران این تیم شد و 
به دنبال اعتراض گسترده آنها و شکست برابر ملوان بندرانزلی در هفته چهارم، منصوریان از 

هدایت فولاد برکنار شد.
ایــن باشــگاه در شــرایطی ســرمربی خــود را اخــراج کرد کــه آنها باید بــه مصاف 
 پرســپولیس تهران می رفتنــد از همین رو مدیران فولاد اولی گلادیســون مربی بدنســاز 
این تیم را به صورت موقت به عنوان ســرمربی این تیم برگزیدند تا در بازی با قرمزها روی 

نیمکت این تیم قرار گیرد.
در نهایت بعد از کش و قوس های فراوان، ایگاسنیو مارتینز سرمربی ۵9 ساله اسپانیایی که 
سابقه حضور در الچه، لوانته و آلمریا را در کارنامه خود دارد به صورت رسمی سرمربی فولادی ها 
شــد. فولاد با مارتینز نیز عملکرد سینوسی داشت و در زمان حضور این مربی، خوزستانی ها 
موفق به کسب ۴ برد و 3 مساوی شدند و در ۴ دیدار نیز شکست خوردند. در نهایت شکست 
در مرحله یک شانزدهم نهایی جام حذفی برابر چادرملو اردکان آن هم در خانه سبب شد تا 
هواداران این تیم خواستار اخراج این مربی اسپانیایی شوند. در نهایت بعد از توافق بین طرفین 

این مربی بعد از ۵ ماه حضور در خوزستان از این تیم جدا شد.

  آماری عجیب از تغییر مربی در فولاد؛ فرسنگ ها فاصله با دوران اوج
باشگاه با توجه به فرصت پیش رو، مذاکرات خود را برای انتخاب سرمربی جدید در پیش 
گرفت که با توجه به گزینه های مطرح شــده این موضــوع باز هم با واکنش هواداران همراه 
شــد و در نهایت آنها تصمیم گرفتند تا با احمد آل نعمه مربی این تیم به کار خود در ادامه 
رقابت های لیگ بیست و سوم ادامه دهند تا بدین ترتیب بازیکن سابق فولاد پنجمین سرمربی 

فولادمردان در یک سال اخیر لقب بگیرد.
 رفــت و آمــد این همه مربــی روی نیمکت تیــم ریشــه دار فوتبال ایران که ســابقه 
 قهرمانــی در تمــام جام های داخلی را دارد، موضوع عجیبی اســت که در یک ســال اخیر

 به این تیم آسیب زده است.
این رفت و آمدها در شرایطی رخ داده که خوزستان را می توان به نوعی مهد فوتبال ایران 
قلمداد کرد. سرزمینی که بازیکنان و مربیان بزرگی را به فوتبال ایران معرفی کرده، اما به نظر 
می رســد فولاد که اکنون شرایط خوبی ندارد برای رســیدن به دوران با شکوه خود باید در 

زمینه های مختلف با تغییرات مواجه شود.

 پرسپولیس باهوش و خطرناک است
سرمربی تیم فوتبال پیکان می گوید »پرسپولیس یکی از مدعیان 
اصلی است و باید با تمرکز، به نتیجه دلخواه برسیم. بعد از بازی 
با ملوان ریکاوری خوبی کردیم تا در زمین به آن چه می خواهیم 

برسیم و بازیکنان در آماده ترین حالت ممکن باشند.«
 رضا عنایتی، ســرمربی تیم فوتبال پیکان در نشست خبری 
قبل از بازی با پرسپولیس در هفته بیست و یکم لیگ برتر اظهار 
کرد: بازی با پرســپولیس، سخت و حساس است و این تیم یکی 
از مدعیان اصلی اســت و باید با تمرکز، به نتیجه دلخواه برسیم. 
بعد از بازی با ملوان ریکاوری خوبی کردیم تا در زمین به آن چه 

می خواهیم برســیم و بازیکنان در آماده ترین حالت ممکن باشــند. در دو بازی قبلی به نتیجه دلخواه رسیدیم و در این بازی هم 
باید بدون اشتباه باشیم. پرسپولیس تیم باتجربه ای است و اشتباه برابر این تیم تاوان خواهد داشت. امیدوارم بازیکنانم در زمین 

با تمرکز کامل باشند تا به نتیجه ایده آل برسیم.
وی افزود: ما در نیم فصل اول هم بازی های خوبی انجام دادیم ولی کم تجربگی کار دســت ما داد. خدا را شــکر بازیکنان به 
خودباوری رســیده اند که به جز فوتبال زیبا، دنبال نتیجه هم باشــند. جدول نزدیک به همی داریم و تلاش می کنیم رتبه خوبی 

در این فصل داشته باشیم.
عنایتی درباره استراتژی تیمش در آینده عنوان کرد: هر اتفاق بدی که قرار بود رخ دهد، پیش از این برای بازیکنان رخ داده و 
این احساس را دارم که اگر شرایط را ساده تر بگیرم، به مشکل بزرگی برمی خوریم. تیم بزرگی از گذشته فوتبال ایران و کارخانه 
ایران خودرو به ما رسیده و باید آبروی آن را حفظ کنیم و با تلاش به سمت موفقیت پیش برویم. شاید هواداران زیادی نداشته 
باشیم اما افراد زیادی در کارخانه چشمشان به چشم تیم ماست و هزینه های زیادی برای این تیم در ورزش می کنند و ما نسبت 

به این مسائل مسئولیت داریم. باید نتایجی درخور شأن این عزیران بگیریم که خوشحال کننده باشد.

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس بازی فردای تیمش برابر پیکان 
را یک »بازی خیلی مهم« توصیف کرد.

اوسمار ویه را، سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در نشست خبری 
قبل از بازی با پیکان در هفته بیست و یکم لیگ برتر اظهار کرد: 
بازی خیلی مهمی در پیش داریم. وارد 1۰ بازی آخر لیگ شده ایم. 
در فصل قبل در 1۰ بازی آخر پرش خوبی داشتیم و سعی می کنیم 

امسال هم همین اتاق را رقم بزنیم.
او ادامه داد: پیکان برابر دو تیم خوب که در لیگ خوب بازی 
می کنند برنده شد و در نقل و انتقالات هم مهاجمی گرفته اند که 

داخل محوطه جریمه و در زدن ضربات ســر خوب عمل می کند. کارهای هجومی پیکان معمولا به این بازیکن ختم می شــود. 
بعضی وقت ها مدل بازی شان عوض می شود گاهی ۵-2-1-2 یا ۵-3-2 و باید تمرین های خود را بر اساس بازی آنها انجام دهیم.

اوســمار اضافه کرد: برای ما مهم اســت که بعد از داربی یک بازی خوب انجام دهیم و امتیازات لازم را به دست بیاوریم. این 
پنجمین بازی در جدول بازی های فشرده ماست و امیدوارم بازیکنان در ایده آل ترین حالت ممکن باشند.

او درباره »بزرگترین درسی که از داربی گرفت،« گفت: بازی بدون گل برای همه تماشاگران ناراحت کننده است و خیلی در 
بازی وقت تلف شــد و همین باعث شــد کسل کننده باشــد. ما هم از بازی بدون گل راضی نبودیم و می خواستیم بازی را ببریم. 
نتوانستیم از شانس های خودمان استفاده کنیم زیرا می خواستیم بازی را ببریم. درس داربی این بود که باید از موقعیت هایمان 

در همان لحظه استفاده کنیم.
ســرمربی پرسپولیس درباره مشــورت با گل محمدی درباره داربی گفت: ما قرار بود یکدیگر را ببینیم و با هم صحبت کنیم. 
این صحبت برای دو نفری که دوست هستند، دوستانه بود و می خواستیم راجع به گذشته و آینده صحبت کنیم. این فقط یک 

دورهمی دوستانه بود.

 از داربی درس مهمی گرفتیم

هدفی جز قهرمانی آسیا نداریم
ســرمربی تیم ملی فوتسال در حاشیه اردوی این تیم پیش از رقابت های قهرمانی 

آسیا به سوالات خبرنگاران پاسخ داد.
وحید شمســایی، سرمربی تیم ملی فوتســال در حاشیه اردوی تیم ملی در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: هدفی جز قهرمانی نداریم. این مســابقات انتخابی جام جهانی 
است که تلفیقی از بازیکنان باتجربه و جوانان را داریم در سه رده سنی به آقای وزیر 
و آقای تاج هم گفتم که بازیکن با تجربه مانند اصغر حســن زاده و محمدرضا سنگ 
سفیدی تا جوان 2۰ ساله در تیم داریم. بازیکنان جوان ما با تجربه شده اند، در دوره 
قبلی ۴ بازیکن در مسابقات رسمی شرکت کرده بودند. امروز همه بازیکنان جوان ما 
صاحب تجربه هستند و هیچ عذر و بهانه ای در فوتبال وجود ندارد. فوتبال بالا و پایین 

زیاد دارد ولی ما سعی می کنیم بهترین نتیجه را کسب کنیم.
او ادامه داد: فدراســیون فوتبال هر اردو و شــرایطی را که می خواســتیم فراهم 
کرده اســت، دیگر منتظریم و به امید خدا دســت بیعت را با هم بســتیم. از مردم 
تمنــا می کنیم که شــاگردان خودشــان را دعــا کنند و حمایت اصحاب رســانه را 
 هــم می خواهیــم که به امید خــدا یک روز از فــرودگاه امام )ره( کــه برمی گردیم 

جام را در دست داشته باشیم.
شمسایی درمورد اینکه صحبت از قهرمانی فشار روی تیمش را افزایش نمی دهد؟ 
گفت: ما چیزی به غیر از قهرمانی نمی خواهیم و تلاشمان برای کسب این عنوان است. 
وقتی نفر اول ورزش کشــور و متولی فوتبال ایران انتظار دارند، انتظار به جاست و ما 
دنبال فشار نیستیم. لیاقت این بازیکنان قهرمانی است و بازیکنی که بخواهد بزرگ باشد 
باید خیلی از فشارها را تحمل کند. به هر شکل فوتسال بالا و پایین دارد بالاخره یک 
روزی هم روز ما نیست اما تلاشمان را می کنیم و چیزی غیر از قهرمانی نمی خواهیم. 

با تمام وجود و امید می خواهیم که جام قهرمانی را به ایران بیاوریم.
ســرمربی تیم ملی درباره وضعیت مصدومیت حســین طیبی گفت: حسین یکی 
از ارکان اصلی تیم اســت، دو ســال اســت که با هم کار می کنیم، متاسفانه از ناحیه 
چهارســر دچار پارگی شــده و بلافاصله آنجا آزمایش گرفت و برای ما فرســتاد که 

بــه چند جراح نشــان دادم. جراحــان گفتند که ۶ تا ۸ هفته طــول درمان دارد. ما 
اســم او را از لیســت 2۵ نفره آســیا خارج نکردیم. احترام گذاشتیم. بازیکن بزرگی 
 اســت که در این دو سال زحمت کشیده اســت. باید ببینیم وضعیت او چطور است

 اما فعلا در هاله ای از ابهام است.
شمسایی در مورد اینکه باشگاه پالما اسپانیا مخالف حضور لژیونرها در اردوی تیم 
ملی ایران است، عنوان کرد: حق هم دارند، بازی ها خارج از فیفادی است. فدراسیون 
فوتبال چند وقت است که مکاتباتش را آغاز کرده است. به عنوان مربی مسائلی فنی 
در داخل تیم را برعهده دارم و مســائل خارج به عهده فدراســیون و  کمیته فوتسال 
است. قطعا من این بازیکنان را می خواهم. توقع هم دارم و بازیکنان کاربردی و بزرگی 
هم هســتند. در بهترین لیگ دنیا بازی می کنند و بازیکن نباید ضرر کند، فدراسیون 

فوتبال باید با فراغ بال کامل این کار را انجام دهد. امیدواریم که این کار انجام شود.
او درباره پتانســیل های فوتبال و فوتســال ایران گفت: الان با حسین آقای عبدی 
صحبت می کردم، ما برزیل را در رده پایه شکست دادیم. پس می شود کارهای بزرگی 

کرد اما به شــرایطی که نیروی انســانی ما با برنامه ریزی پیش برود. ما می توانستیم 
قهرمان جام ملت های آســیا در فوتبال شــویم، ژاپن را پس از سال ها شکست دادیم. 
اتفاق فوتبال رقم افتاد و فینال را از است دادیم. استعداد در فوتبال ایران وجود دارد 

اما ساختار ما خیلی فاصله دارد. 
در مســابقات آسیایی بودیم که یکی از مدیران تیم ملی ژاپن گفت برای ۴۰ ساله 
آینده برنامــه ریزی کرده ایم. آیا ما می توانیم برای یک ماه آینده برنامه ریزی کنیم؟ 
ما تحریم هستیم و شرایط سختی داریم. خودم ارتباط بسیار زیادی با تیم های بزرگ 
دنیا دارم اما به ایران نمی آیند. این مشــکلات را داریم اما فوتبال، فوتسال، ساحلی و 
رده پایه باید برای خوشحالی مردم بازی کنیم ولی باید چشم انداز هم داشته باشیم. 
باید اهداف دوری داشــته باشــیم، از کاری که در فوتسال کرده ام رضایت دارم، خود 

آقای تاج هم راضی هستند.
سرمربی تیم ملی فوتسال درباره مشکل خروج از کشور برخی از بازیکنان تیم ملی 
گفت: ما هم دانشجو و هم سرباز داریم و همه تلاششان را انجام می دهند اما متاسفانه 
کار اداری در کشور ما زمان می برد. این باید درست شود. من لژیونرهایم را در ویتنام 
ندارم و 2۰ روز بعد هم مســابقاتی آســیایی را داریم که باید بازیکنان محک بخورند. 
الان یک بازیکن من سرباز است، خواهش می کنم این کار را انجام دهید. سه روز دیگر 

کشور تعطیل می شود و امیدوارم اتفاقات خوبی بیفتد.
شمسایی درباره اینکه آیا پس از موفقیت تیم ملی فوتسال در رقابت های آسیایی به 
دنبال حواله واردات خودرو یا پاداش های دیگر خواهد بود؟ گفت: پاداش چیزی است 
که با رئیس فدراسیون و کمیته فوتسال برنامه ریزی می کنیم و پرداخت می کنند. این 
لیاقت و شایستگی تمام ورزشکاران در همه رده هاست. من کاری به حواله ها ندارم و 

هر کسی که می گیرد نوش جانش، ما بخیل نیستیم. 
توقع داریم به این رشــته نگاه کنند چون هر ســال فوتســال در جوایز ای اف سی 
پرچمداری کرده است. امیدواریم که نگاه، نگاه قشنگی باشد و انتظار قهرمانی دارند، 

نگاهشان هم قشنگ باشد.

شمسایی، سرمربی تیم ملی فوتسال :
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عینک ویژن پرو اپل یک دستگاه جدید واقعیت 
مجازی و افزوده)VR/AR( است که امکان جدیدی 
را برای کنترل عملیــات از راه دور ربات ها ممکن 
می کند. این عینک می تواند به ردیابی دقیق حرکات 

دست انسان ها کمک کند.
شرکت اپل به تازگی یک دستگاه جدید واقعیت 
مجازی و واقعیت افزوده معرفی کرده است که در 
فضای مجازی ســر و صدای زیادی به پا کرد. این 
عینک واقعیت افــزوده دارای قابلیت های ردیابی 
پیشرفته ای است که به آن این امکان را می دهد که 
حرکات کاربر، به ویژه حرکات مچ و انگشتان دست را 
نظارت کند.به نقل از آی ای، همانطور که گفته شد، 
این فناوری باعث جلب توجه جامعه رباتیک شده 
است. ویژگی اصلی ویژن پرو توانایی آن در ردیابی 

حرکات مختلف انسان با دقت استثنایی است.
ایــن دســتگاه با اســتفاده از کیــت واقعیت 
افزوده)ARKit( اپل، حرکات ســر، مچ و انگشــتان 
را هنگام استفاده از آن در لحظه ضبط می کند که 
به آن کمک می کند داده های ارزشمندی را برای 
برنامه های رباتیک به دســت آورد.قابلیت ردیابی، 
این عینک را به ابزاری ایده آل برای ثبت رفتارهای 
انسان در محیط های واقعی تبدیل می کند. از این 
طریق، محققان درک بهتری در مورد وظایف ناوبری 
که برنامه نویسی و تصمیم گیری ربات را مشخص 

می کند، به دست می آورند.
عــلاوه بر این، عینک ویژن پــرو کنترل از راه 
دور ربات را از طریق حرکات بصری انسان تسهیل 
می کند. این دســتگاه داده های ردیابی را از طریق 
شبکه پخش می کند تا کاربران بتوانند با استفاده از 
حرکات طبیعی که توسط دستگاه ضبط می شوند، 

ربات ها را از راه دور کنترل کنند.
به نظر می رسد قابلیت های امیدوارکننده زیادی 
وجــود دارد، اما آیــا محدودیت هایی وجود دارد؟ 
پاسخ بله است. برای مثال، دستگاه ممکن است در 
محیط هایی با محدودیت حرکت، مانند آسانسور 
یا وســایل نقلیه در حال حرکــت، با چالش هایی 
مواجه شــود.علاوه بر این، به عنــوان یک کاربر، 
ممکن است لازم باشــد برای اطمینان از ردیابی 
دقیق، مراقب موقعیت دســت خود باشــید. یک 
مثال برای آن زمانی است که دست ها در نزدیکی 
کمــر یا لگن قرار می گیرند. در مواردی مانند این، 
 ردیابی محدود است.براســاس ایــن مطالعه، اگر 
دســت های خود را کاملا پایین بیاورید، ویژن پرو 
نمی تواند دست های شما را ببیند. هنگامی که به 
طور معمول با دستان خود در حالت رها راه می روید، 
عینک اپل برای شناسایی دست های شما با مشکل 

مواجه می شود.
با این حال، با نگاهی به آینده، پتانسیل عینک 

ویژن پرو اپل در عرصه رباتیک بسیار زیاد است.

دلار  5۹.75۰

یورو 65.۱۰۰

پوند  76.۱5۰

درهم  ۱6.۳5۰

لیر  ۱.۸۹۰

سکه  تمام  ۳7.5۰۰.۰۰۰

سکه نیم  ۲۲.۳۰۰.۰۰۰

سکه ربع  ۱۳.75۰.۰۰۰

سکه یک گرمی  6.7۰۰.۰۰۰

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

طلای جهانی در مسیر کاهش هفتگی قرار دارد زیرا 
معامله گران امیدهای آمریــکا را برای کاهش نرخ بهره 

کاهش می دهند.
 قیمت جهانی طلا در روز جمعه )1۵ مارس( به سمت 
اولین ســقوط هفتگی خود در چهار سال گذشته رسید 
زیرا نرخ تورم ایالات متحده نشان می دهد که فدرال رزرو 
می تواند تعداد کاهش نرخ بهره را در سال جاری کاهش 
دهد و ممکن است اولین کاهش را پس از ژوئن پیش ببرد.

بهای هر اونس طلا ۰.1 درصد افزایش یافت و به 21۶2 
دلار و ۶۶ ســنت در هر اونس رسید اما در مسیر کاهش 
هفتگی بیــش از ۰.۵ درصدی قرار گرفت که اولین بار از 
اواسط فوریه است. معاملات آتی طلای آمریکا در 21۶۷ 

دلار آمریکا ثابت بود.
قیمت های تولیدکننده ایالات متحده در ماه فوریه بیش 
از حد انتظار افزایش یافت و این در میان افزایش قیمت 
کالاهایی مانند بنزین و موادغذایی بود که می تواند ترس از 
بالا رفتن مجدد تورم را افزایش دهد. تورم بالاتر بر فدرال 
رزرو آمریکا فشار می آورد تا نرخ های بهره را بالا نگه دارد 
و بر دارایی های بدون بازده مانند طلا تأثیر بگذارد. قرائت 
تورم مصرف کننده در اوایل این هفته نیز نشــان دهنده 

چسبندگی در تورم بود.
داده ها نشان می دهند که خرده فروشی در ایالات متحده 
در ماه گذشته بهبود یافته است اما کمتر از تخمین های 
تحلیلگران بود زیرا خانوارها با تورم و هزینه های استقراض 
بالاتر مقابله می کنند، در حالی که افراد کمتری به دنبال 
 ،LSEG مطالبه بیکاری بودند. بر اساس برنامه احتمال نرخ
معامله گران شــانس کاهش نرخ بهره را در نشست ژوئن 
فدرال رزرو آمریکا از حدود ۷۵ درصد در جمعه گذشته 

به ۶1 درصد کاهش داده اند.

نفت در روز جمعه به دنبال عبور از رشد روز قبل که 
به ۸۵ دلار رسیده بود، کاهش یافت. نفت برنت و وست 

تگزاس اینترمیدیت نیز در همین روند قرار گرفتند.
 قیمت نفت در روز جمعه کاهش یافت؛ حال آنکه روز 
قبل برای اولین بار از ماه نوامبر، به بشکه ای ۸۵ دلار رسیده 
بود. در همین راستا، بهای معاملات آتی نفت خام برنت، با 
9 سنت یا ۰.11 درصد کاهش به ۸۵.33 دلار در هر بشکه 
رسید. نفت خام وست تگزاس اینترمدیت آمریکا )WTI( نیز 
با 1۷ سنت یا ۰.21 درصد کاهش، به ۸1.۰9 دلار رسید.

گفتنی است این روند کاهشی برخلاف انتظارات بود، 
چرا که فعالان بازار بر این باور بودند که به دلیل افزایش 
تقاضا از ســوی پالایشــگاه های آمریکایی که تعمیرات 
برنامه ریزی شده را به انجام می رساندند، قیمت ها در هفته، 
بیش از 3 درصد رشد کند.فیل فلین، تحلیلگر گروه پرایس 
فیوچرز، با اشاره به کاهش میزان تامین ها برای سوخت 
موتور، خاطرنشان کرد که قیمت ها در معرض خطر بالاتر 
رفتن هستند. فلین همچنین در مورد عدم اقدام به کاهش 
نرخ بهره توســط مقامات فدرال رزرو، ابراز نگرانی کرد و 
علــت این امر را باقی ماندن تورم در ســطوحی بالاتر از 
هدف بانک مرکزی برشمرد.آنچه مسلم است کاهش نرخ 
بهره، به عنوان فرصتی برای رشد تقاضا در ایالات متحده 
در نظر گرفته می شود. و اما آژانس بین المللی انرژی روز 
پنج شنبه، در پی بروز اختلال در کشتیرانی دریای سرخ 
که ناشــی از حملات حوثی ها بود، در مورد تقاضای نفت 
در ســال 2۰2۴ اظهار نظر کرد. براساس آخرین گزارش 
این آژانس، تقاضای جهانی نفت در سال 2۰2۴ به میزان 
1.3 میلیون بشکه در روز افزایش خواهد یافت که نسبت 
به ماه گذشته، رشد 11۰ هزار بشکه در روز را به تصویر 
می کشــد. در صورتی که اعضای اوپک پلاس قبل از این 
مازاد، کاهش تولید پیش بینی شده ی خود را حفظ کنند، 
کسری عرضه ی جزئی در سال جاری،  مورد انتظار است.

اما نکته ای که نباید از یاد برد این است که افزایش بهایی 
که در این هفته به دست آمد، علیرغم تقویت دلار آمریکا 
بود که با سریع ترین سرعت خود در هشت هفته ی گذشته 
اتفاق افتاد. آنچه مسلم است دلار قوی تر، نفت خام را برای 

خریداران با ارزهای دیگر گران تر می کند.

مرسدس E AMG S63 پرفورمنس 
برابوس با ۹۳۰ اسب بخار قدرت 
معرفی شد

بالاترین میزان 
افسردگی 
در شادترین 
کشورهای جهان!

ساکنان شادترین 
کشورهای جهان در صدر 
فهرست افسرده ترین 
مردم جهان هم قرار دارند؛ 
موسسات و نهادهای 
بین المللی که اقدام به 
ارائه برخی از شاخص های 
تعیین کننده سطح 
»شادکامی و رفاه ذهنی« در 
کشورهای مختلف کرده اند، 
تلاش می کنند تا نام برخی 
کشورهای توسعه یافته را 
که از نظر مصرف داروهای 
ضدافسردگی در صدر 
فهرست قرار دارند، به عنوان 
شادترین کشورهای جهان 
معرفی کنند.

  اینفوگرافیک

فنــاوران یکی از شــرکت های دانش بنیان 
مســتقر در مرکز رشد پژوهشگاه مواد و انرژی 
موفق به تولید روکش سرامیکی تاج دندان شدند.

 ابراهیــم ملکــی، مدیرعامل این شــرکت 
دانش بنیــان گفــت: این محصــول در حوزه 
دندانپزشــکی بــه دلیــل خــواص مکانیکی، 
اســتحکام، زیرســازگاری و زیبایی بیشــتری 
 که محصــولات ســرامیکی دارند، بیشــتر از 
نمونه های قبلی آن با روکش فلزی مورد استفاده 

قرار می گیرد.
وی با اشاره به اینکه بلنک زیرکونیای دندانی 
حدود 3۵ واردکننده رســمی و ثبت شــده در 
داخل کشــور دارد، افزود: ما اولین تولیدکننده 
این قطعه در کشــور هستیم و تهیه این نمونه 
داخلــی مقرون به صرفه تر از نمونه وارداتی آن 
اســت، به طوری که قیمت آن حدودا یک سوم 

نمونه اروپایی آن است.
ملکــی دربــاره فرآینــد ســاخت روکش 
ســرامیکی تاج دندان، اظهار کــرد: این ماده 
بــه دلیل ســرامیکی بــودن دارای ســختی 
 بــالا و خاصیت ماشــین کاری پایینی اســت

 که ما با استفاده از عملیات حرارتی به آن دست 
پیدا کردیم.

به نقل از پژوهشگاه مواد و انرژی، مدیرعامل 
این شرکت دانش بنیان کاربرد این محصول را 
استفاده در لابراتورهای دندان سازی برای ساخت 
دندان های آســیب دیده و روکش دندان های 

ایمپلنت عنوان کرد.

تولید روکش سرامیکی تاج 
دندان در کشور

برابوس از موشک زمینی مرسدس E AMG S63 پرفورمنس 
با قدرت قابل توجه 93۰ اسب بخار رونمایی کرد.

اگر به دنبال یک ســدان لوکس و پرقدرت در بازار باشید 
مرسدس E AMG S63 پرفورمنس جزو گزینه های قابل اعتنا 
خواهد بود. قوی ترین نسخه S کلاس اما با تیونینگ برابوس 
گیراتر از هر زمان دیگری به نظر می رسد چراکه در بخش های 
بدنه، کابین و قوای محرکه بهبودهای محسوسی را تجربه کرده 
است.این خودرو هم اکنون با نام برابوس 93۰ شناخته می شود 

و عدد یاد شده قدرت تولیدی پیشرانه را نشان می دهد. قوای 
محرکه پلاگین هیبریدی مرسدس E AMG S63 هم اکنون 
93۰ اســب بخار قدرت و 1۵1۰ نیوتون متر گشتاور تولید 
می کند که نسبت به نسخه استاندارد 12۸ اسب بخار قدرت 
و ۸۰ نیوتون متر گشتاور بیشتر شده است. این قدرت عظیم به 
لطف ماژول پاور اکسترا B40E-930 برابوس به دست می آید. 
نیروی پیشرانه نیز از طریق گیربکس 9 سرعته اتوماتیک راهی 

تمامی چرخ ها می شود.
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طلای جهانی به  بهار 
نرسید!

حرکت قیمت نفت 
معکوس شد

هدست »ویژن پرو« اپل 
ربات ها را آموزش می دهد

شــرکت چینی بی وای دی از خودروی بدون آلایندگی e2 با 
قیمت زیر 13 هزار دلار رونمایی کرد.

چینی ها بار دیگر با رونمایی از یک خودروی برقی ارزان قیمت 
سایر خودروهای درون سوز را تحت فشار قرار داده اند. بی وای دی 
امروز کراس اور برقی و جدید e2 آنر ادیشــن را با بهای زیر 13 
هزار دلار رونمایی کرد. این خودروســاز پس از اتخاذ اســتراتژی 
جنگ قیمتی با خودروهای درون سوز اعلام کرد محصولات برقی 
جدید با قیمت مناسب را برای کسب سهم خودروهای درون سوز 

در بازار عرضه خواهد کرد.
ماه پیش بود که این کمپین جدید با معرفی مدل شین پلاس 
برقــی با قیمت حدود 1۵ هزار کلید خورد. بی وای دی ادعا دارد 
خودروی برقی جدیدش عصر جدیدی از الکتریســیته را با بهایی 
کمتــر از نفت رقم خواهد زد. محصول موردبحث را می توان با دو 
باتری ۴۸ یا ۵۷.۶ کیلووات ســاعتی سفارش داد. شعاع حرکتی 
خودرو نیز با این باتری ها به ترتیب ۴2۰ یا ۵1۰ کیلومتر خواهد 
 DM-i بود. با قیمت پایه 11 هزار دلاری، نسخه پلاگین هیبریدی
حتی ارزان تر از مدل برقی اســت و در حالت برقی می تواند 12۰ 
کیلومتر را بدون نیاز با پیشرانه درون سوز طی کند. چینی ها سال 
پیش نیز اولین خودروی پلاگین هیبریدی خود با قیمت زیر 1۰۰ 
هزار یــوان یا حدود 1۴ هزار دلار را رونمایی کردند. بی وای دی 

مدعی شد این خودرو به طور مستقیم بازار خودروهای درون سوز 
چین را هدف گرفته است.

خودروساز موردبحث از زمان معرفی محصولات جدید خود در 
ســال پیش تاکنون قیمت چندین خودروی پرفروش از جمله آتو 
3 را کاهش داده اســت. قیمت ایــن خودرو در چین هم اکنون از 
حدود 1۷ هزار دلار شروع می شود. همچنین به تازگی نیز دلفین 
آنر ادیشــن برقی با قیمت پایه 1۴ هزار دلار رونمایی شده است. 
البته ارزان ترین محصول برقی بی وای دی با نام ســی گل عرضه 
می شود که قیمت زیر 1۰ هزار دلاری دارد. جدیدترین عضو خانواده 
محصولات آنر ادیشن بی وای دی با نام e2 معرفی شده تا با قیمت 
پایین خود بتواند ضربه دیگری بر پیکر خودروهای درون سوز وارد 
کند. بی وای دی e2 در دو تیپ کامفورت و دولوکس عرضه می شود 
و قیمت شوکه کننده 12۵۰۰ دلاری دارد که 1۵۰۰ دلار کاهش 
را نسبت به نسخه استاندارد قبلی نشان می دهد. e2 بر پایه پلتفرم 
3.۰ شکل گرفته و از قوای محرکه برقی و باتری تیغه ای به همراه 

پمپ گرما و شارژ سریع سود می برد.
این کراس اور به روز شــده در بخش های طراحی هم تغییراتی 
دارد که شامل مواردی همچون جلوپنجره بسته، چراغ های جلوی 
متمایزتر و ورودی های هوای جدید است. طول/عرض/ارتفاع این 
خــودرو به 1۵3۰/1۷۶۰/۴2۶۰ میلی متر می رســد و از این نظر 

ابعادی تقریباً مشابه ولوو EX30 دارد. در بخش کابین نیز طراحی 
مینیمالیستی بکار رفته و یک نمایشگر 1۰.1 یا 12.۸ اینچی بسته 
به تریم انتخابی وجود خواهد داشت. البته هر دو مدل e2 به پشت 

آمپرهای دیجیتالی ۸.۸ اینچی مجهز هستند.
در خاتمــه باید گفت بی وای دی بــا عرضه خودروهای برقی 
ارزان قیمت طوفان جدیدی به راه انداخته و از آنجایی که تقریباً همه 
محصولاتش با قطعات خود شرکت تولید می شوند بنابراین چینی ها 
مزیت بزرگی نســبت به رقبا در عرضه خودروهایی ارزان قیمت تر 
دارند. گفته می شود این خودروساز آماده معرفی پلتفرم جدید ۴.۰ 
می شــود که باعث کاهش هرچه بیشتر هزینه های تولید و عرضه 

خودروهای برقی خواهد شد.
 بــی وای دی در بازار داخلی حــرف اول را می زند و در اروپا 
نیــز فعالیت خود را آغاز کرده و به دنبال ســه برابر کردن میزان 
فروشش تا سال 2۰2۵ است. اگرچه این خودروساز برنامه ای برای 
عرضه محصولات ســواری برقی در آمریکا ندارد اما خودروسازان 
آمریکایی از رشــد ســریع این برند نگران شــده اند. جیم فارلی 
مدیرعامل فورد اظهار داشته اگر نتوانند با برندهای چینی رقابت 
کنند 2۰ تا 3۰ درصد درآمدشــان در خطر خواهد بود. او اظهار 
 داشته فورد به دنبال توسعه پلتفرم برقی کم هزینه به منظور رقابت با 

خودروسازان چینی است.

e2 رونمایی از کراس اور برقی بی وای دی

یکی از جدیدترین محصولات برقی بی ام و موتورسیکلت CE ۰2 نام 
دارد که فرصت بررسی آن برای ما فراهم شده است.

کتاب های سرگرمی قدیمی را که دارای بخش های پازل مانند بودند 
به یاد می آورید؟ شما می توانستید با ترکیب کردن بخش های مختلف 
این کتاب اشیا و حیوانات گوناگونی را بسازید. به نظر می رسد طراحان 
بی ام و همین ترکیب را به صورت مدرن پیاده کرده اند و موتورسیکلت های 
برقی جدید را معرفی نموده اند. با استفاده از دوشاخ اسکرامبلر، دسته های 
دوچرخه BMX، صندلی اسکیت بورد مانند و…، بی ام و CE 02 ترکیبی 
از چندین محصول اســت. این محصول را نه می توان اسکوتر دانست 
و نه موتورســیکلت کامل و به همین خاطر است که تعریف دقیق آن 
کار دشواری خواهد بود. در واقع می توان ۰2 را محصولی منحصربه فرد 

دانســت. بی ام و CE 02 موتورسیکلتی است که تنها بر اساس جذابیت 
ظاهری هم می تواند انتخاب شــود. در واقع به گونه ای مهندسی شده 
که جالب و هیجان انگیز به نظر برســد.ژرمن ها در تبلیغ این محصول 
جدید تمرکز خاصی روی نسل Z داشته اند و همین موضوع طیف هدف 
خریداران برند را نشــان می دهد. با قیمــت ۷۶۰۰ دلاری برای مدل 
پایه ۵ اســب بخاری و قیمت ۸۵۰۰ دلاری برای مدل دارای 1۵ اسب 
بخار قدرت، بی ام و CE 02 ارزان قیمت نیســت و با این مبالغ می توان 
اسکوترهای 12۵ سی سی بهتری را نیز خریداری کرد. تمامی افراد 1۶ 
ساله و بالاتر از آن می توانند روی صندلی مدل ۵ اسب بخاری بنشینند 
ولی برای راندن مدل 1۵ اســب بخاری که معادل موتورسیکلت های 
12۵ سی ســی بنزینی است باید گواهینامه معتبر وجود داشته باشد. 

بررسی موتورسیکلت بی 
ام و CE 02؛ هیجان انگیز و 


